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Labská vodní cesta 
otevřena! 

ing .J.Tuháček, MLVH CSR 

Ministr lesního a vodního hospodářství CSR s.ing.Hruzík 

ze účasti polské delegace, vedené velvyslancem s. Mitrengou, a 

delších význačn,ých politických a hospodářských pracovníkó pře

střihl dne 19. května 1977 pásku, umíst ěncu před vjezdem do no

vé plavební komory v Týnci nad Labem a ti~ slavnostně zahájil 

provoz na labské vodní cest ě . 

Vodní dopravě tak vodohospodáři umožnili, aby se připrav~ 

l a na přepravu energetického uhlí ze severočeské hnědouhelné 

pánve do tepelné el ektrárny ve Chvaleticích . Při plném výkonu 

čtyř 200 MW elektrárenských blckó bude nutno přepravit ) , 6 mil. 

t / rok. 
Tento náročný úkol byl v roce 1971 s tanoven vlád ou CSSR, 

která rozhodla nejen o výstavbě tepelné elektrárny ve Chvaleti

cích, a le vyslovila zároveň souhlas s převedením celKového ob

jemu uhli na kapacitně nevyužitou vodní cestu. Vodní doprava~ 

stala přednos t p řed ostatními druh,y dopr a vy z několika dóvodó: 

automobilová dopr ava byla na uvažovanou vzdá lenost již předem 

· vyloučena , železni ční doprava je právě v uvažovaném přepravním 

směru Óstí n.L.-C . Třebová ji ž dnes tak zatížena , že bez výstav

by dal š í koleje by žel eznice ne bylo schopna uvedené llinožství 

přepravit . 

Se splavněním lubské vodní cesty bylo ~apoéato již v r o

ce 1q07 a během dvanácti let vzniklo na dolním l.abi 7 plaveb

ních stupňó . V období let 1927-1952 pokračovala výstavbo i na 

stře ~ním Labi realizací da l š ích pa tnácti plavebních stupňó. 
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O modernizaci celé labsko-vltavské vodní cesty a tím i 

zvýšení podílu vodní dopravy v celkovém dopravním systému bylo 

rozhodnuto již v roce 1963 usnesením vlády CSSR č . 680. 

Zastaralé jezy na dolním Labi s hradlovými konstrukcemi se 

staly předpokládanému rozvoji plavby velkou překážkou. Při po

vodních a na zimní období musely být vyhrazeny a znemožňovaly 

jakékoliv ovládání pró.tokll. Proto byla v roce 1966 zahájena ceJ,. 

ková přestavba plavebního stupně ve Stětí. V tomto období na

stává přesun stavebních kapacit na klíčové investice našeho ná

rodního hospodářství. 

Aby nastoupená moaernizace vodní cesty mohla i nadále po

kračovat, proběhla v roce 1967 předběžná jednání se zahraničn~ 

mi dodavateli z Polské lidové republiky. Již v příštím roce by

ly uzavřeny kontrakty na rekonstrukce jezll v Lovosicích , C.Ko

pietech a Roudnici. Nevyhovující hradlové konstrukce nahradily 

moderní sektory s automatickým ovládáním prlltokll. 

Polští stavbaři překvapili novou technoligií provádění sta

veb, při níž celé zařízení staveniště je umístěno na lodích.Tak

to prováděné stavby nezasáhly okolní zemědělskou plldu a dobrou 

organizací práce šetřily pracovní síly . Ukončené stavby předa

li polští stavbaři ve zkrácených lhlltách s vysokou kvalitou pro

ve~nn.ých prací. 

Reali ~ací těchto akcí byl dán základ k rozsáhlé úzké spo

lupráci če skoslovenských a polských odborníkll . Začala další e

tapa výstavby, zamě řená k jedinému cíli - zajistitiplavnění La

be k tepelné elektrárně ve Chvaleticích . 

Hlavní pozornost se soustředila na přípravu a realizaci 

chybějících plavebních stupňll. V roce 1972 se zahajuje výstav

ba nového plavebního stupně v Obříství, který nahradil dva stá

vající stupně Hadík a Obříství. V Týnci n;L. vzniká v r . 1973 

velká základna polských stavbařll pro výstavbu nového plavební

ho stupně a nedaleké plavební komory ve Veletově . V tomto obdo

bí pokračují práce i na dolním Labi, kde se provedla rek oretruk

ce rozměrově nevyhovujících malých plavebních komor v Dolních 

Beřkovicích , C.Kopistech a Rcudnici. 
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Nové i rekonstruované plavební komory mají rozměry 85 x 

12 x 31 5 m s horními poklopovými vraty. Jezové stavby d::etal,y mo

derní automatizované hydrostatické sektory nebo podpírané klap

ky. Na středním Labi dochází k celkové modernizaci dvanácti pla

vebních komor, spočívající ve výměně pohonil vrat a uzávěro ob

tokO, signalizace, elektrických zařízení aj. Všechny plavební 

komory jsou prodlužovány o blok s drážkou pro náhradní vrata, 

provizorní hrazení a dynamickou ochranu. Do nových kioskll byla 

instalována kompletní automatika na ovládání provozu. Při těclr

to rekonstrukčních a modernizačních pracech bylo v nebývalé m:f

ře využito výsledkll celé řady úspěšně vyřešených úkolll technio

ko-orovozního rozvoje MLVH CSR. Vzhledem k zavedení tlačné pla'l

by je velká pozornost věnována i uspořádání novych typll svodi

del a dalb při vjezdee'h a výjezdech z plavebních komor. 

Podceněna není ani rekonstrukce koryta Labe v běžné trati, 

kde je nutno odstranit úžiny rozšířením na požadovaných 40 m a 

zabezpečit minimální plavební hloubku 2,1 m. 

Stavby Úprava labské plavební cesty do Chvaletic a Rekon

strukce a modernizace labské vodní cesty zahrnují rozsáhlé zem

ní práce v úseku celého středního Labe . 

Na výše uvedené akc e vynaložil resort lesního a vodního 

hospodářství ze svého investičního programu na 5. PLP a částeč

ně i 6 .PLP investiční náklady přesahující hodnotu jedné mili 

ardy Kčs. Mimo investičn í akce byla realizována zejména podni

ky Povodí Labe a Pcvodí Vltavy celá řada opravných a rekonstruk

čních prací. 

Z tuzemských dodavatelO se na výstavbě labské vodní cesty 

podílely Vodní stavby CKD Blansko a Ingstav Brno, který je hlav. 

ním realizátorem zemních prací. Pro jejich velký objem bude po

kračováno v prohlubování a odstraňování úžin Labe již za plné

ho plavebního provozu . K tomuto účelu jsou zajištěny nejmoder

nější stavební mechanismy současné doby . 

Pro několikanásobně zvýšený plavební provoz je dokončová 

na výstavba obytných budov a dílen , situovaných převážně do lo

kalit plavebních stupňO. 
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Zabezpečením splavnění labské vodní cesty do tepelné elek

trárny v Chvaleticích byla provedena nejvýznamnější etapa v 

historii její výBtavby. Tento náročný úkol, zakotvený i v zá

věrech XV. sjezdu KSC, byl splněn také zásluhou velllli dctlré spo

lupráce podniků Povodí Labe, Povodí Vltavy, Vodohospodářského 

rozvoje a výstavby, Hydroprojektu, Výzkumného ústavu vodohos 

podářského, pracovišť vysokých škol a dalších organizac í jiných 

resortů. 

Celou řadu problémů úspěšně vyřešily v rámci t echni cko

provozního rozvoje ustavené oponentní rady· podniků Povod í Labe 

a Povcd í Vltavy a komise pro výs t avbu labsko vodní ces ty,sesta

vené z našich nejlepš ích odborníků v oboru vodních cest a tokó. 

V současné d obě je federálním minis terstvem paliv a ener

getiky připravována výs t avba další tepelné elektrárny do oblas

ti východních Cech. I zde se poč ítá s využitím labské vodní 

·cesty . Vodní hospodářství tak výrazným podílem přispělo k roz

voji vodní dopravy a zvláště energetiky - klíčového odvětví na

šeho národního hospodářství. 

• • .......... r1"""' 
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Ill I vodní toky a nádrže J 

Vodohospodářský dispečink 

ing . H.Trnka, MLVH CSR 

Do roku 2000 dojde ke kvalitativně odlišné situaci ve vy

užívání vodních zdrojů CSR , což bude ve svých důsledcích zname

na t novou etapu ve vývoji vodního hospodářství . V důsledku roz

voje bytové výstavby , průmyslu a zemědělství se zvýší odběry po

vrchové i podzemní vody z dnešních 3 450 mil . m3 / rok na 5 400 

mil. m3 /rok . l!enávratná spotřeba vody se zvýší z dnešních 17 na 

asi 36 ~ ce l kových odběrů a vzrostou i nároky na zabezpečení 

vhodného odtokového režimu v jednotlivých tocích. 

Pro budoucí vývoj vodního hospodářství bude i nadále cha

rakteristický růst spctřeby pitné vody, zejména v souvislosti 

s růstem obyvatel napojených na veřej né vodovody a modernizací 

bytového fondu, přičemž při omezených zdrojích podzemní vody a 

jejich nerovnoměrném rozložení bude výrazně převažovat orienta

ce na zdroje povrchové vody. Předpokládá se , že dodávka pitné 

vody v CSR se zvýš í z dneš ních 847 mil. mj;rok na 1 600 mil . 

m3 /rok. 
Vzroste tedy i celospolečenská potřeba ochrany vody jako 

r ozhodujícího faktoru životního prostředí. 

Z původního hospcdaření na jednotlivých vodních dílech se 

již nyní přechází na řízení celých vodohospodá~ských soustav . 

K zabezpečení všech výše uvedených požadavků je nutné zdokona 

lit hospodaření s vodou , čehož dosáhneme dispečerským řízením. 
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Souča s nj s tav 

~ad u let s e or ga nizac e vodního hospod á řství za bý va jí pro

blematikou vod oh ospodářskéh o dispe činku . Přes vJna l ože né úsilí 

se všák nepoda řilo úplně do.řeš it n ěkteré otázky z oLla sti orga

n i zační, problém,y kol em přenosových cest, přístrcjové t ect.niky 
a v ě cnl! sjednotit budování j ed notliv.ý ch dispečinků . 

Vodohospodářské dispeč inky vz nikaly z potřeby •.íčelně ji ří

dit propoje ná vodní díla . Podniky Povodí budoval y d ispečinky na 

bázi r ad iofonního spoj en í , kt eré bylo dáno rychlost í výstavby , 

operativností a ekonomi ckým efek t em . K tízení ma nipula ce s vo

dou na vodních d ílech se využívaly vodní linky a telefonní spo

jení. ~ad a původních spojových zaříz e ní vš ak již nevyhovuje po

žadavkem na nové vlnové rozsahy a současnému stavu přenos ové, 
případně výpočtové tech niky. 

Současné dispečinlcy podniků Povodí řídí manipulaci s vodou na 
·vodní ch dí l ech podle platrzych manipulačních tódů , stavu vody v 

tocích a nádr žích , podle hydrometeorologické situace a potřeb 

vody v povodích . Za mimořádných povodňových a čistotá.řskj: h si

tuací řídí manipulaci s vodou i mimo schválené manipulační řá
dy - po projednání s vodohosp odářským orgánem a ve spolupráci 

se Stá t ní vodohospodářskou inspekcí , HMŮ, případně dalšími or 
gány státní správy. 

K tomu účelu přejímají hláš ení o vodních stavech, průto

cích a teplotách vody na vodních dílech a v profilech limnigra

fických stanic , teplot ě vzduchu a některé údaje o srážkové čin

nosti. Dispečinky neřídí pouze manipulace s vodou , ale uéinně 

pomáhají řídit i provoz podniku a to díky možnosti pohotového 
spojení . Spojení na dispečink mají i jeduotlivá vozidla a ně

kteří pracovníci /po ří č ní, výhledově vodní stráž ap./ . 

U podniků Povodí v CSR j e v s oučasné · době v provozu 296 ra
diostanic , z toho 83 s tabilních a z bytek vozové, přenosné a 

kapesní . 37 míst na tocí ch j e s pojeno vodní linkou, 45 míst dál

kovým přenosem dat pomocí dr át ového s pojení a 7 mí s t bezdr á to

vým přenosem . HMŮ disponuje r ad i ovou s íti , pr a cující ve sti'.·ed 
ním vlnovém pás mu . 
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Negativ ní jevy při hodnoc en í s o učasného stavu vodohospo

dářskéh o d i spečinku: 

- d i spečinky Fovod í pln í svou funk c i za nor má lního prcv ozu, mi

rn o ~ád n~ho s uchc , nemaj í však dosud před poklady ke spole čen

sky pot řebné opti llió lní funkci za pcvodní, hav6rií v é i s tot č 

vod e os t a t ních mimcřád ný ch s ituac í, 
- uspofá j ání a začleně ní d i spečinků u podniků Pcvcd í j e r úzn c

ro:lé , rozdílná j e i vuzba na jiné or ga nizace o orgány s t ót ní 

spr ávy, 
- ze zp11sobu f onici<ého spojení vyhovuje poZadavkCm operativní 

ho ř í ze ní za mi mo řád ný ch s ituací r adi ospo j ení a někd e vodní 

linky, 
- hlavní překá žk ou cpt i mální fu nkc P. d i spečinků za mimotádnjch 

s i tuací jsou nedos t a tky v dostat ečně ry chl ém ~ í skóní a pře 

nesu da t hydrologických , meteorclci.;ick.ýc h a jiných a v jejich 

vzá jemné a okamžité výměně , 

- dispPčinky nep ou žíva jí za tím žádnych účinně j š ích zefízeni pro 

vyhodnocov ání dat /říd ící po č íta č ; , 

- za tím není p řehled c kontrole hc spoda t ení s vedou v povodí , 

chyb í čid la jekc zdr oj základ ní ch i nforoncí a z tcho vy pl ýva.. 

j ící mc l nos t ak t i vního zásahu v p~í padě potřeby. 

Zásady pos tupné r eolizace v cJ ch ospcdóřsk éh o d ispe~ i nku 

Hl a vn í m úče lem vodohcspcdál'skéhc dispec inku j t progr1.11~. ov é 

sys t (?!Jl1J ti C .é ř'ízení ma ni pulace a h cspod a.ření s vodou ve vymeze

né cbl ns ti . Te t o se d č je v úzké návaznosti na vš echny požadav 

ky j e~nct l ivý ch už iva t e lů e odběra t e lů vody . 

J'r o pr akt i cké pr ov ádění a p lněn í povinností vyplývajících 

z výše uvede ného j e tře ba zná t ve vyme ~e né oblasti pro bl emati 

ku vcd oh ospccJ r.íř· skou , hydroloi;ickou, me t eorolo6ickcu, legisla

tivně s právní a da l Sí. 

Vcrl ohcspcll ář's k é dispečinky ma jí uzemní roz sah řízení vyme

z ~ n zpr ~vic la r ozvo~nicemi , ev en t uá ln ě upr aven jinými p otřeba 

mi t eohn i okéhc nebo úče lov ého chor ak t eru ;nap ř . p ře vodem vody 

z pcvo j í do povodí a j . 1. 

Yrccě l-í . ící f unk ce hc;;:,cde ř'en í s vod ou plní d is peč ink i 

prcvozní úkoly pcJniku tj . ck ~ožit G a ope r a t ivní spoj ení me zi 
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provoznimi cetami, dopr avními i mechanisačnimi prootředkya tim 

přispívá k říz ení podniku . V útvaru vodohospodářského dispe

činku je nanejvýš účelné zpracovávat rovněž i povodňové plány , 

manipulačn í řády vodních děl, provádět kvantitativní a kvali ta

tivní vyhodnocování , případně zajiš{ovat průzkum ledový , sněh o

měrný atd . 
Vodohospodářské dispečinky jsou budovány jako komplexní 

jednotky řízeni hospodaření s vodou v povodí . Jejich komplex

nost je dána r ozsahem, frekvencí a jakostí údajů , vstupujících 

do dispečerského řízení . Pracují s l!daji od llMÚ, SVI, s údaji 

o stavech vody na vodních dílech a polohy manipulačních mecha

nismů, údaji o mn ožství a kvalitě vody v toku či nádrži, údaji 

o odběrech a potřebách vody a o množství a jakosti vypoušt ěných 

odpad ních vod. Za úda je prvořadé důle žitosti se považují hlá

šení z pozorovacích s t anic, regis tru jící ch vodní ot avy, případ· 

ně průtoky a parametry char akt erizující jakost vody a dále hyd

rometeorologické úda j e včetně předoovědních . 

Cinnost vodohospodářsk ého dispečinku a jeho statut v době 

mimořádných opatření /vysoké a nízké stavy, havárie v čistotě 

. vody aj./ je řízena a upravena zvláštními předpisy ,vyaariými pro 

tyto případy /povodňový plán a jiná opatření;. 

Organizace národních výboró, zásobující obyvatelstvo a irir 

mysl pitnou vodou, jsou přímo spojeny s vodohospodářským dis

pečinkem na různých úrovních . Tato vazba je nezbytná. 

Vodohospodářský dispečink a Ústřední předpovědní a vodo

hospodářská informační služba, ÚPVIS HMÚ, si nej sou navzájem 

podřízeny. ÚPVIS HMÚ je však povinna dodávat přednostně a s m~ 

nimálním zpožd ěním vyžádané a zpracované podklady pro rozhodo

vací proces dispečerského řízení na úrovni PVD , UVD případně 

CVD . Vodohospodářoký d ispečink je naprcti tomu povinen umožnit 

m.ffi získán í dat ze své obl asti pro je jich potř€by • . Hydrometeo 

rologický ústav zastává současně funkci databanky pro shromaž

aování a uchovávání údaj ó. Tento ústav je organizací se speci

fickou náplní, kterou zaměřuje na oblasti s ~eacv~ní a vyh odno

cování meteorologické i hydrologické situ&ce , progncs tickou č in

nost, vyhodnocování a předpovídání průtokó ve vybraných prcf i-
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lech vodn í ch toků. r této činnosti využívá sít pozorovacích sta

nic . Údaje , Jež HMtl zpraccvává, slouží v3eQ složkám národního 

hcspodářství. !H1Ú D jeho ÚPV IS je úzea.ně ne ozue.;en , sbírá a zpra

cov:\vá údaje nejen ze státního území , ale i ze zahranicního pro

storu v míře potřebné pro dané cíle . ÚPVIS 111.á své krajské slu

žebny a je nutné , aby oblastní vodohospodář'ské dispečink,y s tě

mi to útvary úzce spolupra covaly. 

Y přechodu dispečerskéh o i'ízení hospodaření s vedou na vyš

ší úroveň je nutné \.'.daje od llMÚ o srážkách a vývoji povětr nost

ní situace př-izpůsobit pro dispečerské rozhodování. Nelze pro

to oddělovat vodohcspcdářský dispečink od Úl'VIS Jfo!Ú tj. získá

váni hydrologických a me teorologických podkladů pro rozhodnut í 

d ispeč era i když jde o d vě různé organizace s ru~nou pr acovní 
náplní. 

Spolupráce podnikó Povod í s 1!1.íÚ při výstavb~ , údržbě a pro

vozu s ít ě pozorovacích stanic bude upravena podrobnějšími do

hod'lmi pHp . r ozhodnutím MLVH . Data , získaná z t ~cht o stanic , 

jscu k ::lispozic i .iak H:.:C jakc zpracovateli , t ak i podnikúm Po

vodí jako uživatelům . Vod ohospodářský dispeci"-" rovněž úz ce 

spolupracuje se Státní vodohospodářskou inspekc i . 

Pro jednotné po j etí vodohospodářského d ispečinku jsou v 

~~ l o ím vymezeny základní pojmy s náplně či nnos tí j eho j ednotl~ 

vý ch organizačních složek o útvarů spolupracujic~ch or ganizaci, 

s nimiž je 3ispečink v úzké součinnosti; 

Podružný vodohospcuář·sk,ý dispečink - E:'.2 
je operativní jednotka ří zení hcspodotcni s vodou ve vy

mezené oblasti. Předpokládá se jeho vybaveni základní spojova 

cí a p í·ís trojovou t echnikou , př ípadně ;podle rozsahu a důleži

tos ti oblasti/ výpo ée tni technikou . 

Obl astní v~dohospodářský dispečink - Q1.P 
je základn í operativní jednotka ří zen i hospodaření s vo

dou v cblasti vymezené působností podniku Povodí. 

Operativně řidi hospodaření s vodou podle okamžitého sta

vu v povodí , hydr ome t eorol ogické situace a jejího vý voj e , vod

ních zdrojů a požadavků na množství a kvalitu vody ; ří d í hospo

daření s vedou v toku , v nádržích a odběrn,ých profilech, wani -
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pulaci na vodních dí l ech a t o 1 v mimořádny ch případe ch / vys o
ké a nízké vodní stavy, ha vúrie v č i s tot ě vody apod . ; . 

Centrální v odohospodářský dispe čink - CVD 
s pojuje a v mimo řádn,ých p ř'í padech řídí vš echny OVD v CSR. 

Základ ní jednotkou CVD jsou OVD podniků Povodí a spolu s ni mi 
ŮPVIS HMÚ . CVD nebude za ncr mální situace hospodařit s vodou 
/ t o prov ád í OVD/ , ný br ž bude zast ávat v budoucnu f unkci provo z
ně operativníh o informačního s t řediska . nídící funkce CVD na 
st ává při mimořádných případech , kdy pod l e p ot řeby zasahuje do 
hospodaření s vodou pros t řed nic tv ím OVD. 

Případ né zásahy CVD do ř ízení hospoda ření s vod ou při nor.. 
málním pr ovozu se uplatní ze jména po vybudování systému vodo
hospcdářskýc h nadkr ajovych sous t av. Hl avní vý znam CVD spoč ívá 

ve spojení s OVD, ŮPVIS , ÚSVI , orgány s t átní správy , p řípadně 
vojsky MNO a MV i s Ús t řední pov odňovou komisí . Obsluhou CVD 

· bude pově řen HMÚ. Jeho říz ení p řísluš í MLVH Csn. 
Účelový dispečink - ÚD 

provozují z hlediska vodohospodářského dispe č inku odběra 

t elé a uživatelé vody, jakc jsou organi zace nár od ních vý borů 
/KVaK / , energetika, zeměd ělství, průmysl, vodní doprava a v~-

tatní. Óčelové dispečinky jsou co do odběrů, vypoušt ění a uží
vání vody řízeny FVD či OVD; pouze v případě mimořádných okol
ností tuto funkci přebírá pros třednictvím OVD CVD. Účelový dis
pečink se napojuje na vodohospodářský dispečink v profilu ;mí& 
tě/ přesně vymezeném. 

Krajská předpovědní vodohospodářská a infcrmační služte. -

ITlli 
je útvar hydrologické služby H.MÚ, který za bezpečuje hydro-

logickou progn6zní službu, zejména předpovědní povodňovou služ
bu pod l e nařízení vlády č . 27 íl5 Sb.z. 

Ústřední p f-edpovědní a vod ohospodářská informační služba -
ÓFVIS 
je útvar hydrologické s lužby m.ru, kt erý plní f unkc:i KPVIS 

pro Střed oče ský kra j a hl.m.Prahu, j e ústředním pracovišt ěm pro 

styk s MlVH Csn a Ús třed ní povodňovou komisí, s os tatními ú
st t cdní mi orgá ny a s mffi SS!l . Metodicky řídí KPVI S. 
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Státní vodoh ospodářská inspekce - §Y.! 
je odborný , kcntrolní a revizní or gán MLVH CSR na useku 

ochr any jakost i vod o h cspcdaření s vodou. Ústřed í je v Praze , 
inspektoráty v j ednotlivých povod í ch. 

Problematika s pojení a vybaven í dispečinku: 

K dispečerskému ř ízen í j e nutné s pojení j a k na manipulač

ní a kcnt r ol ní orgány, t ak měrná mís t a . Sys t ém sp oje.ní a pře 

nos údajů bude nutno budcvat t uk , aby byla dodr žena zásada: 
- j ednotného a pokud možno unifikovaného vybavení vš ech organ~ 

zací , 
- mcžnosti j eho napojení na jednotný říd ící po č ít a č, kterým bu

~ou vod oh ospod ářsk é organizace postupně vyba vovány, 
- specifi čnosti, případně i ndi vi duální pot řeby j ednctl ivé or

gani zace. 
Pro zaji ti tění řádn éh o chodu vodohosp odářskéh o dispe činku 

j e nutno vybudovat dokonalé přenosové ces t y , zavés t mě řící a 
výpočetní t echni ku, vyba vit d ispe čerská pracovi št ~ personálně 

i nutným t echni ckým zaříz ením. 

Konkr ét ní způs ob spojmí a t o drátové ; t el efon, dálnopi s ~ 

bezdr átové /sběr infcrmací, f onie / , p řípadně kombincvané , včet
ně určení vhcdných syst émů a frekv enčních pásem bude s tanoven , 
vzh l edem k r ychlému výv oji t é t o t echniky, při zpr ac cvání pro
jektové dokumentace dis pečinků . Pro r ealizaci dispečerskéh o řf 
zen í j e samos t at ný počítač nut nou podmínkou . V d obě j eho volné 
kap~c i ty bud e na něm možno provád ě t i něk t eré odborně t echni c 
ké vý p očty . Nelze pcčítat s tím, že by poč í tač ~ro ekonomi cké 
infor mace 3 ASn za jiš{ova l dispečerské říz ení a na opak. 

r:r a ficky j e možr, o znáz ornit spojení a vzájemné vazby na 

tom to organi z ačním schémat u: 

č i 1 l c 

SVI IN odběrat e lé a 
~živatelé vody 

__..,. měrn~ --I OVD č i yro) 
sl<rn1c e 

~~ 
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Pracovní postup dispečerského řízení: 

- měřen í hod not potřebných k rozhodovacímu proce s u ;pomoc í č i

del/ 

- přenos hodnot do měrnÉ stanice , jejich prvctní zhodnocení n 
předán í vytř':íd ěných úd a jů do l'VD či OVD 

- zhodnocení údajů na PVD či OVD a provedení zp&tného příknzu 

/operat ivního rozhounutí/ , případně nnvázání spojení dle vý
še uvedeného organiza čního schématu. 

Vztah mezi j ednotlivými útvary a crgány je d8n charakte 

rem a významem příslušného povodí , možností spo jení a hla vn~ 

potřebcu operativního zásahu pro řešení nastalých s ituac í . 

Vodohospcdářský d i spečink má s loužit k c~erativnímu , eko

nomickému, objektivnímu a optimálnímu hospodaření s vodou , má 

umo žni-i; odborné , vědecké a odpovědné řeáeni v odolwspodář:l ké i:ro

blem11 tiky . Máme - li na m,ysli t akovýt o přístup' , je třebf\ již dnes 

zajistit dostatečn:): předstih před budoucími µotřebruni. Tato po

třeb~ je umocněna tím , že současné získáván í informací pro dis

pečerské řízen í hcspodaření s vodou je no hrsnic i potřeb voón~ 

ho hospodářství a v mnoha případ ech i zaostává . 

'lodohospcdářsk.ý dispečink je proto nutno chápn t jakc sys 

tém řízení vodn ího hospodářství . Má - li tuto funkci pl ni t , je 

nutno mu již nyní věncvat , zejména v místech bilančně vo-lohos 

podářsky pasivních , ná l eži tou pozorncst . Pfípaun~ rco~izoce no

vých vodn ích dě l, založená na nedos tatečn.ych infc.rrna cích a pod

kladech , j~ mnohem nražší a ve vcd chcs podářsky pasivních obl a s
tech může vážně naruš it zásobovaní vedou . 

))(( 
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Rozvoj a modernizace 

vltavské vodní cesty 

Ing.J.Podzimek, Povodí Vltavy, Praha 

Celá labsko-vltavská vodní cesta byla kanalizována ve dvou 

časových obdobích. Trat dolní Vltavy pod Prahou a trat dolního 

Labe cd Mělníka de ústí n.Labem byla vybudová na no zlomu 19. a 

20 . století. V tomto období byla též postavena původní zdymad

la na středním Labi nad Mělníkem v Hadíku a Obříství. Zbývají

cí část kanalizačního splavnění středního Labe až pod Pardubi

ce byla pak ukončena před 2. světovou válkou , s výjimkou zdy 

madla Veletov, T.ýnec n.Labem a Semín. Pak nastalo dlouhé obdo

bí stagnace rozvoje plavební cesty . 
Modernizace labsko-vltavské vodní cesty tyla stále odklá

dána vzhledem k tomu, že o nutnosti úprav se uvažovalo pouze z 

hlediska vodohospodářského a nikoli dopravního . . 

První popud k oživení zájmu o dostavbu a modernizaci lab

sko-vltavské vodní cesty dalo rozhodnutí o výstavbě nové tepel

né elektrárny na středním Labi ve Chvaleticích , jejíž zásobení 

palivem bude zajištěno vodní dopr avou . Na základě tohoto roz

hodnutí byla zahájena důsledná modernizace dolního Labe pod 

Mělníkem i středního Labe nad Mělníkem. Současně byla rozvinu

ta dostavba středolabské vodní cesty v úseku Kolín-Chvaletice, 

na kterou má v dalším výhledu navázat konečné zajištění průbě~ 
né plavební dráhy až po Pardubice, případně v bezprostřední 

blízkosti Hradce Králové . 
Naproti tomu modernizace vltavské vodní cesty nebyla za

tím zajištěna žádným vládním usnesením, ačkoliv se i na tomto 

úseku labsko-vltavské tra ti vynořují zcela nové přepravní ná

roky, které vedou ke kvalitativním změnám představ o dopravní 
funkci této plavební cesty. 
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Jsou to především : 

a/ zvýšené nároky na přepravu stavebnin pro potřeby kom

plexní bytové a občanské výstavby v pražské aglomeraci ; 
b/ nároky na přepravu topných olejů z nové 

Kralupech do pražské oblasti; 
rafinérie v 

c / odvoz rubaniny ze stavby metra a odvoz ostatních mate 
riálů z Prahy. 

Po kvantitativní stránce mají větší důležitos t nové náro-

ky na přepravu stavebnin. Zatímco v současné době se do hlavní

ho města přisunuj e po vltavské vodní cestě aai 1 mil. t staveb

ních hmot / ze jména štěrkopísků , písků a drceného kameniva/, by

lo by žádoucí zvýšit tento objem do roku 1990 až na 10 mil. t, 

tj. na desetinásobek. Tento objem vyplývá nejen z růstu nárcků 
ve stavebnictví, ale i z naléhavé potřeby snížit doposud pří

liš vysoký podíl silniční dopravy při zásobení Prahy; tento vy

~oký podíl má totiž za následek - vedle ekonomických nevýhod -

i vážné kapacitní obtíže /kongesce na pražských komunikacích/ , 
jakož i hygienické závady /zvýšení exhalací a prašnosti/ v dů
sledku husté frekvence t ěžkých nákladních automobilů. 

Přeprava topných olejů z Kralup má dosáhnout asi 0, 5 mil. 

tun a představuje tedy ve srovnání se stavebninami podstatně a1m

ší položku. Převedením těchto substrátů na vodní cestu se vš ak 

sleduje podobný cíl - tj. odtížen i silniční sítě od t ěžké ná

kladní dopravy - a proto si zaslouží nemenší pozornosti.Z hle

diska kvalitativních nároků na vodní cestu klade podstatně vět

ší nároky než přeprava stavebnin, nebo{ špičková ~~otřeba ole

jů spadá do zimních měsíců, kdy je provoz na plavební ceatěneJ

více ohrožován přírodními vlivy. Značnou roli hraje i skuteč

nost, že topné oleje nelze - na rozdíl od stavebnin - skladovat 
v tak velkém rozsahu, aby byly překlenuty i delší plavební pře
stávky. 

Základní požadavky na modernizaci vltavské vodní cesty a jejich 
etapizace 

Převedení uvedených přepravních nároků na vltavskou vod

ní cestu si vyžádá , aby byly vyřešeny v podstatě čtyři skupiny 
požadavků. 
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J sou to /podle pořadí důležitosti/: 

a/ Zajištění pravidelného a spolehlivého celoročního pla
vebního provozu , což je neodlll.}'slitelnou podmínkou pro uspokoje

ní zvýšených nároků na přepravu stavebnin a ze j ména pro převze

tí nároků na přepravu topných olejů . Dosavadní hradlové a sta

vidlové jezy se sklopnými slupicemi, které je nutno v zimním 

období sklápě t /což ved e ke zkracování próměrné délky plavební

hn nhr~ obí na pouhv"'h 240 dni v roce / . jsou proto z tohoto hle 

diska již anachronismem a jejich další ponechání není azyslitel

né . J de však i o jiné príčiny přerušování plavby: Je třeba ře

šit např . technologii pl ónovaných a neplónovaných /havarijních/ 

oprav plavebních objektů , tj . přejít na systém oprav a údržby 

za provoz u / a tam, kde to nebude možné , postupovat alespoň tak, 

aby došlo k přerušení provozu jen na minimální dobu;. 
b/ Dostavba dosud nedokončených úseků vltavské vodní ces

ty, narušujících její souvislost a bránicích přístupu vodní do

pravy k důleži tým zdrojům stavebnin, popřípadě k významným cen

trům jejich spotřeby . V prvé řadě jde o vy řešení nedokonale 

splavného a pro nákladní dopr avu pr akti cky neprůjezdného úseku 

u Modřan / tj. o výstavbu stupně Modřan,y/ , aby byly zpřístupně

ny bohaté zdroje drceného kameniva , ležící přímo při řece Vlta

vě j i žně od Prahy /lom Zbraslav , uvažovaný nový lom Teletín v 

bl í zkosti s l apské přehrady / a zároveň byl zprostředkován pří

stup plavi del, p řivážejících do pražské oblasti písek a š t ěrko

písek, až do bezprostřední blízkosti nové bytové výstavby v 

tzv. Jihozápadním měs t ě a rozvojovéh o sídelního útvaru Poberou
ni , sídliště Lipence atd . V dalš í perspektivě je akt uální do

končení plavební ch zařízen í na stupních Slapy a Or l ík, aby by-

· ly vy tvořeny podmínky pro využití potenci~lních , t émě ř nevyčer

pa te lných zdrojů kameniva při zdr žích t ě chto vodních dě l. 
c / Zlepšování provozních vlastností vltavské vodní cesty , 

tak , aby bylo možno zv.ýšené p ř,.,nravní nároky převzít bez nad

měrn.ých nových nároků na tonáž lodního parku a zejména bez ně 

kolikanósobného zvýš ení poé tu pracovníků potřebn.~ ch l edních po

sádek , tj . aby bylo mo2no podsiatně zvýJi t produk tivitu pr6cc 

v plavbě . To si vy žádá jednak WLo2něn í přechodu na v ě t š í lodní 
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typy / namísto dosavadních tlačných člun\\ o nosnosti 900 t při 

ponoru 1, 8 m bude třeba zavádět nejprve t zv . "chval1;tický typ" 

o nosnosti cca 1200 t při ponoru 2,2 m a později se bude třeba 

orientovat na čluny o ponoru až 2, 5 m, zejména na standardizo
vaný člun šířky 11,4 m, který má při tomto ponoru nosnost přes 
1700 t/, jednak vytvoření podmínek pro zvětšení počtu člun\\ v 
tlačném soul odí z jednoho na dva. 

d/ Zvýšení propustné kapacity vltavské vodní cesty, jej íž 

zatížení vzroste na několikanásobek dosavadního stavu. Spičko

vé zatížení v plavebních komorách na Vltavě pod Prahou se dnes · 

pohybuje okolo 1 - 1,5 mil. t/rok , zatímto při převzetí nových 

přepravních nárok\\ by mělo dosáhnout úrovně 4 - 8 mil. t /rok, 
nebo{ hlavní proud stavebnin bude i nadále směřovat do pražské 

oblasti ze severu . Plavební komory na úseku nad Prahou, zatím 
pro nákladní plavbu prakticky nevyužívané , by měly být zat í že
ny v ddsledku přísunu stavebních hmot od jihu dopravní inten 

zitou ve výši asi 2 - 4 mil . tun/rok . 
nešením uvedených problematik se zabývala řada Ukol\I Vý

zkumného ústavu dopravního /zejména úkol "Stanovení a zhodnoce
ní provozních nedostatkd československých vodních cest a návrh 
na jejich soustavné odstraňování" - RIV - VŮD 1/14, z r. 1971, 

dále studie "Perspektiva přepravy a plavební technologie na Vl

tavě" z roku 1972 atd . / , jakož i studií zpracovaných jinými or
ganizacemi /zde je třeba uvést hlavně elaborát " Uplatnění vod

ní dopravy při zajišťování komplexní bytové výstavby v Praze, 
plánované do roku 1990", který byl zpracován na katedře hydro

techniky CVUT na objednávku ŮHAM Praha v roce 1974/. Rozh oduj~ 
ci přínos pro uskutečnění celkového programu modernizace vltav

ské vodní cesty vyplynul z činnost i pracovník\\ oddělení vodo
hospodářského a technického rozvo je Povod í Vltavy, kt eří kon

kretizovali jednotlivá navrhovaná opatření a připravili a za
jistili jejich praktickou realizaci . Na základě výs ledkd jed 

notlivých studií a prognóz a v souladu s nal éhavostí jednotli

vých opatření a s možnostmi investiční výstavby byla celá mo

dernizace rozdělena do t ě chto čtyř etap : 
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I. etapa moderni zace do r. 1979. 
Do tohoto termínu je nutno vytvořit předpoklad1 · pro: 

a / provizorní celoroční plavební provoz, 
b/ zaručení min. plavební hloubky v trati 2,1 m a nad zá

porníky plavebních komor / PK/ 2, 5 m - pro umoinění ponoru pla
videl 1,8 m 

c / zvýšení bezpečnosti provozu na exponovaných plavebních 

komorách, 
d/ zkrácení plavebních přestávek pro nutné opravy FK na 

min:! mnm. 

Na Vltavě nad Prahou je třeba do tohoto termínu zahájit 

výstavbu plavebního stupně Modřany a vyře~it provizorní plavbu 
přes jeho vlastní staveniště. 

II. etapa modernizace v letech 1979 až 1983 
V tomto období je nutno vytvořit podmínky pro: 

a/ definitivní celoroční provoz, 
b/ zaručení minimální plavební hloubky v trati 2,5 m a 

nad záporníky PK 3 m pro umožnění ponoru plavidel 2,2 m, 
c/ umožnění plavby tlačných souprav s člun,y o nosnosti cca 

1200 t /tzv. "chvaletický člun"/, 
d/ dokončení opatření pro ~výšení bezpečnosti · provozu zbý

vajících PK. 

III. etapa modernizace - po roce 1983 
s/ Zajištění proplavování postrkových souprav, složených 

ze dvou tlačných člun\\ s ponorem 2, 5 m, vyžaduj ící min. rozmě 

ry velkých plavebních komor /VPK/ 190 x 11 x 3 m, 
b/ příslušné úpravy plavební trati, zvlášt ě plavebních ka

nál\\ komor , 
c/ na Vltavě nad Prahou je nútno v této etapě dokončit pla

vební cestu v nádržích VD Slapy až VD Orlík. 

IV . výhledová etapa modernizace 
a/ Zajišt ění proplav ování souprav z člun\\ šířky 11, 4 m tj. 

plaveb. komory min . rozměr\\ PK 95 x 12 x 3 , 5 m ;popřípadě 3 m/ 

nebo 190 x 12 x 3,5 m/, 
b/ komplexní řešení plavebních poměr\\ v městské oblasti 

Prahy. 
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I . etapa modernizace plavební trati dolní Vltavy, jež je 
pro využití vltavské vodní cesty jako dopravní tepny pro kom
plexní bytovou a občanskou výstavbu hl . m.Prahy nejdůležit ě j š í , 

sleduje: 
a / zajišt ění celoro čního provozu jako bezpodmínečné pod 

mínky pro plné využívání této plavební trati. Současný stav, 
kdy se každoročně v zimním období zastavuje plavba na cca 3 mě
síce, odrazuje přepravce od tohoto druhu přepravy a je hlavním 
důvodem naprosto nedostatečného využití této vodní cesty, je
jíž pořizovací hodnota přesahuje 600 mil. Kčs . 

Vzhledem k omezeným investičním prostředkllm a stavebním 
kapacitám rozhodl se provozovatel vodní cesty, tj . podnik Povo
dí Vltavy, k postupné modernizaci zastaralých členěn.ých dolno
vltavských pohyblivých jezů . V I. etapě bylo rozhodnuto vybudo
vat na každém jezu /TrÓja, Klecany, Vraňany; vždy jedno tzv. m~ 
nipulační pole, které po uvedení do provozu umožní alespoň pro
vizorní celoroční plavební provoz . v Libčicích n.Vlt. bylo ma
nipulační pole vybudováno v předstihu pro ověření tohoto způso
bu výstavby. Zkušební provoz , který byl zahájen v r. 1971, pl
ně potvrzuje správnost zvolené cesty. Pevné jezy v Praze ;Sít 
kovský, Staroměstský , l!elmovský;, jakož i pohyblivý jez v Mi 
řejovic ích n. Vltavou , postaven.ý v roce 1926 , v této etap ě pl
ně vyh ovují celoročnímu plavebnímu provozu. 

V současné době je tento program plněn takto: . 
Jez Troja - bude s ohledem na havárii objektu rekonstruo

ván v plném rozsahu s uvedením do provozu pravého a středního 

pole v r. 1977 /obr . 1 na 3 . str . obál ky / a l evého pole v roce 
l q7s . Stavba je zaji š{ ována, kromě stavební části levého pole, 
které provedly Vodní s t avby a Metrostav , zahraničním polským do
davatelem. Technologickou část dodává CKD Bl ansko. 

J ez Klecany - stavební jímku pravého manipulačního pole vy
budovaly Vodní stavby j iž v r. 1974 ; obr. 2/, dodnes se vook če

ká na zahájení vlastních stavebních prací , kt er é jsou smluvně 

zajiš t ěny u Metrostavu s uk ončením v r . 1978. i\!ontáž tectmolo
gické čós ti by měla provádět polská stavebn í firma . 
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Jez Vraňany _ stavební část pravého p ilíře mani pula čního 
pole j e ukončena v če tně r ekonstrukce vorové propust i a mnl é 
plavební komory. St avbu zajiiHuje Průmstav l.:J.adá Boleslav , kt ~
rý v současné době pr acuje ve střední jímce na stavební čás ti 
manipulačního pol e š ířky 40 m. Ukončení se pl ánuj e na r. 1978. 
Montáž t echnol ogi cké části je plánová na vla stními pr acovn íky R>

vodí Vltavy - dílny Mělník . 
po technické stránce jsou manipulační pole, :itejn ě jako ko-

nečná r ek ons t ruk ce dolnovltavských jezů , ře š ena t ypovou jezo
vou konstrukcí podl e návrhu podniku Povod í Vltavy / ve s polupr á
ci s CKD Bl ansko a CVUT Praha / . Tuto jezovou konstrukci tv oH 
spodní betonová stavba ty pového pří čného řezu s příslušným vý 
varem a typová hradicí konstrukce, vytvořená jako dutá ocelová 
klapka , podpír aná d v ěma hydr auli ckými válci s dvouokruho~ ~d
r aulickým obvodem . Stejné kons trukce bude využito pro novy Jez 
v ~lodřanech nad Prahou . 

,Je z Modřany - j e ukcnč en úvodní projekt a s e zahá j ením ira
cí se p oč ít á v r. 1978 . s t avba , kt erou budou zaji š {cva t Vcd ní 
stavby a t echnolocickou část CKD Bl ansko , by mělo být uk ončena 
v r . 1981 . v s oučasné době hrozí nebezpečí odsunutí t é to stav 
by tak d ůležité pro kompl exní bytov ou výst avbu hl . mě sta Prahy , 
na

1 

r . 1979, což j iž vůbe c neodpovídá pot řebám výstavby jihozá
pad ního mě sta . 

b/ Zajišt ění hloubky vody 2,1 m v plavební truti a 
nac záporníky, které umožní plavidlům max . ponor 1, 8 m. 
ča sné d obě je hloubka vody udržov ána pomocí pravidelných 
hrá bek . 

2 , 5 m 
v sou

pro-

c/ zvýšení intenzity provozu v tra ti dolní Vltavy na 5 - 7 
násobek současnéh o s tavu . Je t edy nutno počítat s výrazným zv.ý
šením výskytu havárií na pl avehních komoró ch . Tento přecpoklad 
zd ůrazňuje skutečnost , že v nejbli žš í m obdob í nelze - s ohle 
dem na rychlý nárůst lodních posádek - počítat s jejich dcs ta 
t ečnou odbornou kvalifikací. Z výš e uvedeného vy plývó, že pla 
vehn í komory j e nutno vybavit moderním za be~pečovacím zaří ze 
ním , chránícím pl avební komory před poškozen í m pti chybném ma -
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névrován! plavidel, které mdže být zaviněno posádkou plavidla 
nebo vnějšími vlivy /vítr, selhání motoru ap . ; . Význam těchto 

zařízen! je dán skutečností, že při poruše a odstaveni jediné 
plavební komory dojde k přerušen! plavby na celé vodní c est ě a 
tím k velkým národohospodářským ztrátám. 

Jedná se o tato zařízen!: 
- progresivní konstrukce svodidel plavebních komor 
- dynamic ká ochrana vrat plavebních komor před nár87.Slll pla.. 

vid la 
- náhradní vrata plavebních komor 
- hydraulické ovládán! vrat a stavítek obtokd 
- automatika proplavován!. 

Tyto modernizační prvky jsou zajiš{ovány při celkových ú
pravách plavebních komor odpovídajících již II. etapě. V sou
časné době jsou komplexně modernizovány vlakové plavební komo
ry v Roztokách n.Vlt. a Dolánkách n.Vlt. Obě plavební komory 
jsou tvořeny horní malou komorou šířky 11 m a délky 73 m se 
sYislými zdmi a dolní velkou komorou šířky 20 m a délky 136,2m 
se šíl'kou v ohlaví pouze 11 m. Tyto velké komory 1118j1 šikmé zdi. 
Všechna tři vrata jsou vzpěrná; plnění dlouhými obtokovými ka
nély. 

v rémci moderni zace se kromě výše uvedených technických 
prYkd nahrazují šik~ zdi svislými kotvenými larsenovými stěna
mi /obr. 3 a 4 na 4. str. obálky/, zdi plavebních kCIOO[' se zvy
šují pro budoucí hydrostatické vzdutí + 50 cm, které odpovídá 
hloubkám nad záporníkem 3 m. Zároveň se plánuje osazení horních 
klapkových vrat a dolních vzpěrných vrat se žaluziovým uzávěrem 
pro možnost kombinovaného plnění a prázdnění komor, které pod
statnou měrou zrychlí ce lý provozní cyklus. 

Modernizace plavební komory v Roztokách n. Vlt.,kterou pro
vádí polská stavební organizace , byla zahájena v r. 1977 s plá
novaným ukončením v r . 1979. 

Modernizace plaveb . komory v Dolánkách n.Vlt. byla Vodní
mi stavbami zahájena v r. 1976 a ukončen! se plánuje v roce 

1979-80. 
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po ukončení t ~ chto úprav vzniknou moderní plavební komory 
se svisl.ými zdmi šířky 11 m /ve spodní Msti l r; ID/ a délky vH
ší než 200 m. 

Na modernizaci plavební komory Smíchov je objednána stu
die , na plaveb. komory Stvanice, Podbaba a Hořín je dokončena 
studie na úrovni úvodního projektu. 

~ealizaci lokality Stvanice by mohlo uspíšit vedení trasy 
metra v dolním plavebním kanále a lokality Hořín zhoršení vjez
du z dolní vody po zvýšení hydrostatické hlndiny jezu Da1rú Oeř

kovice na Labi o + 5C cm . 

v z5věru lze konstatovat, že vltavská vodní cesta je s chop
na za vytypovaných reálných předpokladd plně zvládnout p::l kvan
titativní i kvalitativní stránce požadavky na přepravu staveb

nin pro komplexní výstavbu hlavního města Prahy, plánovanou do 
roku l qqo, jakož i požadavky na přepravu topných olejd z Kra
lup a v neposlední řad ě i podpoření v_ývozu nadgabari tních vý 
rotkd ze Západočeského kraje do zahraničí . Tyto nároky je schop
na krýt v termí nech o~povídajících nár ds t u potřeb , i když sou
časné omezení investičních prostí·edkd na 6 . PLP proti puvcdní 
mu ntivrhu tuto situaci výrazně zhoršuje . 

~ozhoduj ící a bezpodmínečnou podmínkou rac i onálního zvý
šení užitku vltavské vodní cesty až na desetinásobek současné 
ho stavu zdstává výstavba modřanského stupně v 6 . PLP a uvede 
ní manipulačních polí do provozu nejpozději do r . 1979 . 

• • 
• • 
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Stavby na tocích 

a rybářské zájmy 

ing . M. Vostradovská, ing.J.Vostradovský, CSc . , Výzkumný ústav ry
bářský a hydrobiologický, Vodňany, pracoviště Libčice n.Vlt. 

S růstem různých staveb na našich hlavních tocích kle saly 
možnosti tahu pro lososa, pstruha mořského a úhoře. Z počátku 

se volalo po výstavbě rybích přechodů, které mě ly pomoci opět 

oživit naše řeky. Rostoucí zne č iš tění volných vod však udělalo 
definitivní konec t ěmto snahám. Z l.abe a Odry se staly toky s 
mrtvými úseky , které místy tvořily neprostupnou bariéru pro ry
by, což vyvolalo nezájem o výstavbu rybích přechodů. 

Přesto je však i nadále nutno v ěnovat pé či a pozornost 
vztahóm mezi provozem vodních děl a rybářskými zájmy . K poško
zováni rybářských zájmů dochází např. po výstavbě vodních elek
tráren a přečerpávacích stanic. Jde o únik ryb z obhospodařova
ných vod i o jejich úhyn při manipulaci s hladinou ap . Dosavad
ní mechanické zábrany v podobě česlí různý ch konstrukcí neplní 
vždy dobře svou funkci u nejmladších ročníků ryb. Svědčí o tom 
naše poznatky z Polabí, kde jsou u větších odběrných zařízení 

Yelkých závodů vybudovány zábrany zcela nevhodné. Snad by pro
spělo věci , kdyby projektové organizace tyto záleži~osti více 
konzult ovaly s příslušnou vědeckovýzkumnou základnou. Předešlo 

by se tak škodám a dlouhým zbytečným sporóm. U některýc h běž

ných odběrů lze již jen vhcc ným sklonem a umístěním česlí zná 
sobit jejich účinek. Pavlov upozorňuje , že ryby mají podle čes
lí sklouznout do míst, kde s e neprojevuje ssací Účinek odběru . 

Použití jiných druhů zábran, např . elektrických, u nás za
tím nenašlo širší uplatně ní, i když prvé krůčky byly již uči

něny . Tam, kde jsou tyto zábrany zapojeny /např. u elektrárny 
Mě lník/, chybí bohužel konkré tní úda je o jejich účinnosti . Ta
ké zprávy ze zahrani č í ne jsou vždy jednoznačně kladné , zejména 
pokud se týká menších velikostí ryb /Clay 1<;61, Hesenbaum 1964/. 
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Zábrany proti unikóní ryb do odběrný ch za ří z ení /většinou 

klasické česle/ nejsou u nás vždy na ne jvyšš í úrov ni. Důs le d 
kem t oh o je situace pod některými našimi hydroelektrárnami,kde 
velmi č asto na l ézáme poškozené r yby neb o dokonc e zbytky jejich 
t ě l. /Např. úhoře pod tur binami vltavský ch nádrží, zvláště v 
někt erých ročn ích obd obích. Rozsah těchto škod roste i v sou
vislosti s ros toucím vvsazováním úhoře do našich vod v posled
ní ch letech. Nepříznivé jsou však i infor mace z m1s t,kde doslo 
k odstavení č erpac ích agregátů a vyprózdnění j í mek, např . u pa

pírny ve St ětí i jinde . / 
Podl e údajů GOSNIORCH /SSSR/ se z Cimljanské nádr že dosta

l a v r. 1973 do zavlažovacího syst ému 1 miliarda k usů rybího 
plůdku, ve kt er ém 30 ~ činil cejn, candá t a sazan /kapr; . Z Vo~ 
gogradské nádrže zase uniklo během 24 hod in v červ nu 1966 355 
tis. kusů c andátů. Skody, způs obené ry bářskému hc spcdúřství, 
jsou t edy nemalé. Je tře ba uvážit, jakých nákladu by si vy žáda
lo vybudování a pr ovoz specia lizovaného rybářského závodu, pro
dukujícího výše uv edené množs tví násadových r yb. 

Shrneme-li dostupné literární i nfor mace , j e zřejmé ,že růz
né překážky v podobě s ítí, drát ěnéh o plet iva , mří ž í apod. jsou 
málo účinné . Uvád í se např . , že ochrannými sítěmi s oky 4X4 mm 
procháze jí plotice a cejni do délky 23 mm ; při rychlosti vody 
0, 5 _ 0, 9 m/ s ec . / , plůdek v délce 23-26 mm jen z č á sti a ryby o 
délce 28- 30 mm j i ž jen zcela z řídka. Důležitý je také poznatek, 
že t ento plůd ek po průchodu sítěmi j e již na tolik poš kozen , že 
nevydrží žít déle než 10-15 min . Zobecnit lze i da l š í poznatek, 
že ne jvíce ryb vniká do odběrných za řízení nebe je do nich str
ženo v nočních hodinách, kdy ryby ztráce jí zrakovou orientaci 

a mechanicky postupují s proudem. 
Při této pl'íleži tosti byc!iom cht ě li upozornit na některé 

výsledky , jež jsme získali před několika lety na vodním díle 
Lipno r . Setření ukázala , že ryby z nádrže unika jí různými ces
tami _ šachtou, turbinami , občas též s podními výpustmi /při pro
vozu slalomové dráhy na divoké vodě po<l hrází a p ~i průplachu 
koryta/ a také s vodou, od bíranou pr o prům,)islový záv od . Vho<lná 
metodika zjištování únik u ry b z t ak velké nádrže není snadná. 
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Sou st ředili jsme se proto př'edevším na kontrolu výšeuvedenýc h 

předem vytypovaných míst. Ónik ryb turbinami byl konfrontován 

s výsledky sběru poškozených r yb v pobřeží vyrovnávací nádrže 

Lipno II . Ve spolupróci s hrázným se poškozené rybJ , zachy cené 

na česlích před turbinami Li pna II , denně sbíra ly a ukládaly 
do konzervačního r ozt oku . V nádrži Lipno I . bylo umístěno l a 

pac i zařízeni v podobě drá t ě né klecové vr še , spušt ěné na dno 

šachty. Po průplachu koryt a Vltavy ood hráz í byla řek a pod ná

dr ží prol ovena elektrickým agregátem. Úlovek byl stanoven dru

hově a vel ikostně . Pro ověření nólezu poskozených ryb pod vy 

ústěním odpadního t unelu z Lipna I. do Lipna II . se pod turbi 
ny Lipna I . vhazova l y mrtvé výrazně barevně označené ryby . 1Slo 

o 172 kusů okouna , pl otice , cejna velkého , lina a kapra . / Pro 

l epš i pochope ni situace j e třeba říc i , že před vstupem do ša

chet k turbinám el ektrárny jsou umístěny sv islé česle s mezer a

mi ~ 8 mm, j i miž se voda dos t ává do dvou šache t o světlosti 4, 5 

m, výš ce 199 m při celkovém spádu 161, 5 m. Voda procházi d věma 

Francisovými turbinami o hltnosti 2x46 m51sec. Pot om odpadá tu

nelem podkovovit ého tvaru o š í řce 8 , 4 m a dé lc e 3, 6 km s kapa 

citou 104 m3/sec. 
Ze z í skaných výsledků je především zřejmé , že k úniku ryb 

z nádr že sk ut ečně docház í. Za l\ es t měsíců se podahlo prokázat 

únik 11 druhů ryb, kt er é proš ly če sl emi a turbinami elektrárny. 

Nejvíce bylo na l ez eno úhořů /66 ~ podílu vš ech naleze nych ryb~ 
druhou ne jčast ěji nalézanou rybou by l okoun 19 ~I spol ečně s 

kaprem / 9 i / . Dál e následoval candá t / 7 ~I , j el ec t l oušť / 4 ~I 

síh severní mar éna / 2 i/ a plotic e / 1 ~/ . Zbytek tvořily vě t š í 

exempláře j eždíka , lína , cejna velkého a št iky. Vš echny ~to ry
by mě ly na povrchu t ěla s topy zraně ní. Výrazné by lo poškození 
vnit řních orgá nů. Ne jv ět š ích rozměrů mezi na l €zanými ry bumi do

sahova l úhoř a š tika . Poškozené ryby byly nal ezeny ne j en pod 

hlavní nádrži / Lipno I/ a ve vyrovnávac í nádr ži ; Lipno II / , a l e 

již v tunelu p řed jeho vyúst ě ním do vyrovn6vací nádr že a t o 

při prázdné vyrovnávací nádr ži. Kont rol a tunelu zast i hla 7 dru

h ů ryb, z ni chž 90 ~ čini l okoun . Převá žná čós t t ěcht o r yb by

l a ma l ých veli kosti /do 15 cm; . Snad prá v ě pro t o byly v ~ t š inou 
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živé, i když s menš ím č i v ě tš ím poškozením povrchu t ěla . Zdá se 

proto, že za určitých podmínek mohou někt eré druhy ryb přede

vš ím malých velikosti pr oj í t živé i turbinami . To by však bylo 

nutno ověřit vhodným pokus em. 
Za další cestu úniku ryb z Lipna I. j e možno označit cdběr 

vody pro továrnu, uskut ečňovaný dv ěma šachtami v hrázi. ;V pro

vozu je vždy jen jedna./ Odpadající voda se v jedné z nich "ce

dila" drátěným košem na dně šachty. V druhé polovině roku zde 

převládal plůdek okouna /6 4 i/ nroj eždikem /35 ~/.z hospodář

sky významných druhů ryb zde byl nalézán i plůdek candáta, kte

rý však tvořil méně významný podíl /0 ,5 ~/ , takže není možno s 

určitostí říci, že neprocházel oky v drátěném koš i. 
Při vypouštěni vody spodními výpustmi se zjistilo, že tou

to cestou odcházejí z nádrže, zvláště v teplém období, přede

vším živí, nepoškozeni úhoři. Vyprázdněné koryto pod hrází bylo 

po skončení průplachu proloveno pomocí elektrického agregátu.By

lo zjištěno, že ~ nalezených rýb /okoun, plotice, úhoř/ činil ú

hoř 27-61 i. 
O značných obtížích, spojených s těmito šetřeními, svědčí 

i zkušenosti se shora uvedeným vhazováním označených ryb za čes

le před turbiny. Při tomto pokusu se podařilo získat zpět pouze 

5 X označeného materiálu. Zbytek nebyl vůbec nalezen. Z toho by 

bylo možno soudit, že jen malý díl po~kozených mrtvých ryb zů

stane u hladiny nebo u břehu, případně dopluje k nejbližším dal
ším česlím, kde by je bylo možné zjistit, větší část vš ak zřej

mě klesne ke dnu, kde podlehne rozkladu. 

Uvedené výsledky ukazují, že by se této problematice měla 

věnovat větší pozornost než dosud. Získané praktické zkuš enosti 

však signalizují i obtíže, s nimiž se šetření setkává. Buae nu~ 

no hodnotit i mimořádné situace, Jež nastávají např. při odsta

vování čerpacích zařízení, vyčerpáváni Jímek, dočasném vyřazení 
vodních děl z provozu, vypouštění nádrží ap. Naskýtá se zde mož

nost úzké s pol upráce vodohospodá řských i ry bá řských organizací, 

jejíž výsledky by j i st ě byly ku prospěchu obou odvě tví. 
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Pozn.lekt.: 

V obl asti výzkumu se spolupráce, doporuéovaná autory naše 

ho příspěvku , již uskutečňuje. Je to v rámci řeš eni státního ú

kolu C 16- 331-112 "Vliv p'?'ír odních činit e lů, t er énního s myvu 11 

odpadních látek na jakost vody v tocích a nádr ž ích", který ko 

ordinuje Výzkumný ústav vodohospodářský v Praze . Výzkumný ús tav 

rybářský a hydrobiologi cký ve Vodňanech řeší d íl č í úkol 4. J ed

na z jeho č tyř hlavních etap se přímo t ýká i témat u tohoto pří 

spěvku. 

Doufáme , že budeme moci přinést další inf ormac e o výs led

cích tohoto výzkumu. Uvíta li bychom t éž dotazy čtenářů, jež by 

autoři mohli zodpov ědět na stránk ách VTEI. 

Mayský kanál 

Pri vykopávkach v Etzne v mexickom štáte Campe che narazili na 

vodey zásobovací systém Mayov. Je to prvý očividne plánovaný ka· 
nálový systém s vodnými hrádzami. 

Kanalizác ia, ktorá pod1a údajov archeolÓgov , vznikla krátko pred 

n~ším letopočtom, má d1 žku vise ako dvadaa{ kilomet~cv , ši roký 

pa{desiat metrov a bol pravdepodobne jeden a pol me tra hlboký . 

V celom kanálovom systéme mohli by{ pribli žne dve miliardy ku

bických metrov vody, použivanej na pitie a na zavlažovanie po

li a záhrad. Pravdepodobne tu žili aj r yby a iné vcdné živoči 
chy. 

Vedci označili pl ánovnnie a stavbu tohto zavlažovacieho systé 

mu za neobyčaj ný výkcn , který možno prirovna{ k s tavbe ve1ký ch 

ma~ak.ých chrámov: Fri s t avbe kaná l ov sa muselo premiestni { pri· 

bližne 1 ,75 miliona kubi cký ch me trov zeme , t o! ko , čo pri vybu

dovaní Slne/5nej a l'f.esaénej pyr amidy v Teotihuacáne. 

;Práca č . 2 9 5;1~ 16 / 
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Ledovce pro Saúds kou Arábii 

Co si může ještP př á t Saúdská Arábie? Dnes je to j edna 

z nejbohatších z emí na svřtP. s ročním příjmem průmP.r n P. 25 

miliard dolarů z ropy a se zásobami této tekuti ny, které se 

odhaduJÍ na J(J- ,10 m1l1ard tun. Asi to, co se t ét o pouštní 

zemi nedostává: vodu . Vnes získávají sladkou vodu z moře. 

Zařízeni jsou složitá a drahá: kubík sladké vody přijde asi 

na b5 americký ch c e nt ů . 

Saúdský pa novník král Khalef má vša k už na s v ém ps acím 

stole projekt . Je Jako vystřižený z fantastické vernovky: 

neJlepší sladkou vod u na světě by dodávaly antarktické le

dovce! Projek t vypracovala skupina francouzských odborníků 

a nápad je skutečně proveditelný . 

Mořské proudy odnášejí každoročně z Antarktidy na se

ver obrovské l edov ce. Jsou t o čast o kolosy 1-2 km širo ké, 

2 5-30 km dlouhé a 250 m vyso ké. Voln ř se plaví Weddellovým 

mořem a u Kerguelenovových ostrovů r oztávají. Tvůrci projek

tu předpokládají, že vhodný exemplář lze ulovit v ob lasti 

Uouvetova os trova, asi l 2UO kil o met rů na seve rozápad od an

tark tidy a odtamtud jej táhnout na seve r. 

Te c hnické p ro s tředky, které to umožni jsou nemalé: dvě 

cisternové lodi, j ed na se zásobou pohonnýc h hmot,druhá upra

ven á j a ko mateřská lod pro vrtulníky a dílny; pě t remorkérů, 

ka žd ý o s íle 1 5 000 k; armáda v Pdeckých odbo rníků a potápP.

č:ů . :>o nary zjistí, zda kr a nemá trhliny. Za pomoci vrtulni

ká má být do pov r chu ledov é kr y zaraž eno sed m šestimetro

vých s tožárů s louží cí jako kotv1 š t ř pro lana z um~lé hmoty , 

jimiž by byl led ovec př ipoután k remork é r ům. Vhodnými od 

stfely by byl uprav en do aerodynamického tvaru, takže by se 

podobal obrovské lodi. Rychl ostí asi kilometr za hodinu by 

byl tažen na seve r , kde by na hranici teplého moře nastala 

druhá, obtížněJŠÍ čás t operace . 
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Aby ledová kra v teplém Indickém oceánu neroztála, mě

la by být "oblečena" do jakéhosi obrovského pytle, vyrobe

ného z materiálu, který vzdoruje teplu. Tento"pytel" by byl 

upevněn potápěči a uzpůsoben tak, aby zachoval oněch pět 

procent vody, která podle propočtu odborníků cestou z ledov

ce odtají. Na vrcholu ledovce, v hloubce ně kolika metrů, by 

bylo postaveno tepelné zařízení a stroj, který by tříštil 

led. 
Trvalo by asi sedm měsí ců, než by tento obrovský kus 

Antarktidy dospěl do oblasti, kde teplota někdy dosahuje až 

50 stupňů ve stínu. Protože by nemohl proplout úžinami Per

ského zálivu až k saúdsko-arabskému pobřeží, byl by zřízen 

podmořský vodovod až k úžin ř. Bab-El Mandeb. Odtud to už na 

saúdsko-arabské pobřeží není pří liš daleko. "Sekáček na led• 

by se tam dal do práce a ledová tříšt by proudila do připra 

vených rezervoárů. 

Tvůrci projektu odhadují, že by počáte č ní inv estice či

nily asi 100 miliÓnu dolarů. Takto získaná voda by stála o 

málo víc než polovinu dnešní ceny desalinované vody, kterou 

Saúdská Arábie používá. 

Ostatně projekt je originální jen co do rozsahu:Už jed

nou, koncem XIX. století, dovlékly vlečné lodi mal~ ledové 

kry z Antarktidy do Valparaisa; v roce 1950 přivezlo někc

lik nákladních lodí led z Aljašky až do barů San Franciska; 

v témže roce vypracoval francouzský odborník P. A. Clavier 

pro americké válečné námořnictvo návrh na využití ledových 

ker v Indickém oceáně jako mateřských základen pro letadla. 

O projekt pitné vody z antarktických ledovců se ostat

ně zajímají také Austrálie pro svůj na nerosty bohatý, ale 

bezvodý severozápad, jihovýchodní Afrika a jihoamerické and

ské státy. 

Tvůrci projektu jsou však ještě dále. Uvažují o tom,že 

by bylo možné využít velké skupiny tajících ledovců jako 

chladicích v ě ží pro elektrárny a později snad i pro zlepše-
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ní podnebí Arab s kého poloostrova, jemuž by prospělo několik 

stupňů méně tepla a o nPkolik stupňů více vlhkosti. 

V ě decké fantazie ..• ? PravdPpodobně nikoliv. Příštích 

asi pět let by mHo dokázat, zda to, co je na papíře doko

nalé, je možné také v praxi. 

Svět práce 

Vnútorné vlny 

praoovn{ci Atlantic kého laboratória oceánografie a meteoroló

gie ·USA ob javili pri vyhodnocovaní snímok povrchu oceánu , zho

tovených družicou ERTS 1, t akzvané vnútorné vlny oceánu .Tak n& 

zvali kolísanie vodnej masy pod hladinou za dlhš iu časovú per~ 

Ódu, ktoré zachvacuje ve1ké množs tvo vody v h1bkach od 20 do 

200 metrov. Tieto podvodné br ázdy sú obyčajne vzdialené 10 až 

15 kilometrov jedna od druhej a absolvujú jeden kmit za 10 až 

30 minút. Vznik tohto javu je pravdepodobne s pojený s pdsobe 

ním prílivu a odlivu na kontinentálny prah. 
;Práca č . 253/1976/ 

Priehrada na Dunajci 

V po1skej časti Pienin sa r obi a int enzívne prípravy na s tavbu 

vodnej nádrže na Dunajci . Stavba tejto , čo do ve1kosti druhej 

priehrady v po1sku a z technologického h1adisku najvačšej do 

tera jšej hydrologickej investície, sa má skonči{ v reku 1981. 

Sypan6 hrádza vy s oká 60 a dlhá 400 metrov zvýší vody Dunajce 

tak, že utvoria 1200-hektárovú hladinu. Pred zaplavením sa m6 

chráni t vzácny dr evený kostelík v Debne nad Dunajcem, jedineč

ná pamiatka stav ebného umenia 1uaových ~ajstrov z neskorého 

s tredoveku , s nemenej vzácnym originálnym dreveným opletením 

pri1ahlého cintor ína . Z horného jazera buducej Czorsztynkej n& 

~rže pot eč ie voda jo spodnej nádrže vo Vyšných Sromovciach. 

;Práce č . 6/1977/ 
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/ odpadní vody j 

Zneškodňování odpadních vod 

z ostravské prllmyslové oblasti 

I dokončení článku z minulého čísla / 

ill8 • M. Sedl.Ak , vt1v Praha - pobočka Ostrava 

3. Odpadní f enolové vody 

Tvoří samostatnou skupinu odpadních vod, produkovaných ze
jména koksovnami báňského i hutního sektoru, ale i některými 
chemickými závody. Produkce fenolových vod je relativně značné 
- udává se 6000 m3 denně, tj . více jak 2 mil. m3 ročně. 

V šedesátých letech, zejména v jejich první polovině, vy
vstal na Ostravsku hrozivý "fenolový" problém, způsobený ros
toucí produkcí fenolových vod při současné absenci jakéhokoliv 
čisticího zařízení. Koncentrace fenolů v hraničním praťilu Odry 
tehdy vystoupila až 1 kO mg/ l. 

Největší část hlavního zdroje fenolů - čpavkové vody kok
soven - jsou dnes již zbavovány převážné části fenolů na odfe
nolovacích zařízeních, která byla postupně vybudována u hlav

ních zdrojů, zařízení pracující vesměs způsobem Pott-Hilgen
atock, tj. extrakcí fenolů benzolem, regenerací benzolu louhem 
a získáním fenolů z fenolátů v karbolce . 

Uvedeným způsobem je dosahovóno více jak 95 ~ odstranění 
jednomocných fenolů, které představují denně výnos až 5 t su
rových fenolů . Předčištěné fenolové vody jsou po odehnání čpav

ku dočiš!ovány biologicky na městských cistírnách, resp.adsori>
cí na uhelných kalech odkalovacích nádrží úpraven uhlí. Těmi
to opatřeními se podstatně sníž~lo fenolové zatížení recipien
tů tím spíše, že na mě st ské čistírny byly pojaty i některé ne
předčištěné fenolové zdroje. 
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v současné době se koncepce likvidace fenolových vod pře

hodnocuje, .ie tendence fenoly nezískávat, ale všechny biologic
ky likvidovat na městskych čistírnách, coz je v podstatě v sou

ladu s trendem v zahraničí . Jedním z důvodů tohoto nového pří

stupu je potřeba ~liminace odpadního vápenatého karbolového ka
lu, vznikajíc ího při regeneraci fenolátového louhu, jehož li

kvidace působí značné potíže. Alternativním řešením je použití 

extrakčních postupů s jinými rozpouštědly, kde uvedené problé

my nevznikají. U nově budované koksovny ve Stonavě vodohospo
dátské orgány přímo požadují , aby extrakční stupeň byl na zá

vod ě realizován. 

Je 
A tak po více jak 10 letech fenolový problé~ znovu ožívá 

a jeho perspekt ivl!Í řeš .ení není zcela jednoznačně určeno . 

třeba uvést , že kromě specifick.ých potí ží, které způsobuje ob

sah fenolů ve vodě , vykazují fenoly vysokou hodnotu BSK a to 

1,5 až 2x větší než je jejich molekulová váha . 

4. Odpadní vody z výroby sulfitové celulózy ve Vratimově 
Tyto odpadní vody v množství asi 27 000 m3 denně, tj. té

měř 10 mil . m3 ročně, patří největšímu zdroji znečištění v ob

lasti pokud jde c ukazatele organického znečištění . 

Látkový odtok je bilancován 5 100 t I3SK5 ročně
 a 15 300 

t CHSK ročně . 

Významné je také zatížení způsobované nerozpuštěným.i a rav 

pušt ěnými látkami: 1 000 t NL ročně, 16 000 t RL ročně. 
Celulózka je významným zdrojem organického zatížení řeky 

Ostravice a Odry pod soutokem Ostravicí. nešení problému odp~ 
kou se však jevilo vzhledem k používané vápenaté bázi jako ne

.atraktivní a navíc se tím neodstraňovala závadnost pracích a 
bělicích vod. To vedlo k snah ám dosóhnout alespoň částečného po

kroku použitím nejzávadnějších vod - sulfitových výpalků - k 
hašení keksu v hutních závodech evt . k akumulaci o řízenému vy
poušt ění. Tyto záměry všok ztroskotaly pro techniché, techno

lobické a hygienické překážky. Velmi slibným se jevil návrh čis
tit méně závadné odpadní vcdy na ústřední čistírně odpamích vo:i 
města Ostr avy spolu se splašky . Důsledky takového řešení pro 
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tok by ovšem závisely na likv1oaci koncentrá tů z kvasných pro

cesů, které představovaly 65 ~ pr odukce zne čištěn í. 

V průběhu doby se závod stal výběhovým, ale termín výstav

by nového moderního závod u s dokonale vy řešenou technologií lik

vidace odpadních vod není dosud zcela jasný . 
Významným přínosem u stávajícího závod u bylo uvedeni do 

provozu výrobny krmných kvasnic - t or ulárny - v roce 1967 , kde 

ee využily a tím ve značné míře odstranily z od padních vod i 

nezkvasitelné cukry, kter é nebylo možno využít v l ihovaru zá 

vodu . Tím se snížila produk ce BSK
5 

asi o 30 ~ . V současné době 
je asi 1/ 3 odpadních vod z kvasných procesů používána k aglo

meraci práškovitých železných rud v hutním závod ě , ale i to je 

málc . Vratimovské papírny proto zůslávají vážn011 r r :odou úsilí 
o asana ci řeky Ostravice a Odry . 

5 . Od padní vody z chemických výrob 

Na Ostravsku je chemický prům,ysl zastoupen ar.or~anickou a 

crganickou v.ýrobou se š irvkcu š kálou výrobků , t akže i odpadní 

vody jsou velmi různorodé. Nejvýznamněj š í závody - Moravské che

mické závody, Hrušovské chemické závody a Ostravská rafinerie 
minerálních olejů - produkují ročně úhrnem na 30 mil. m3 odpad

ních vod o ro čním látkovém odtoku BSK
5 

800 t , CHSK 1600 t , NL 
4500 t , RL 35000 t . 

Značný je u t ěchto závodů také látkový odtok olejů a rop
ných produktů vůbec. V menším množs tví jsou p řítomny i fenoly . 

Odpadní vody jsou č iš t ě ny nedost atečně , d obře pr acují jen 
některé d ílč í čistírny pro specificky za t ížené vody. Te ndence 

ke snížení znečištění je v současné d obě vedena cestou inovace 

výrobních zařízení , která sama o sob ě p ředstavuje p řínos i z 
hlediska pr odukce odpadních vod. 

Někt eré zastaralé výrobny - např . tita nové bě loby z HC!lZ 

- byly zastaveny a výroba přenesena do moderních zařízení v j i

ném povodí. Dalš ím směrem , kter ým se musí asanace O::padních vod 

chemických závodů ubírat , je r a ci onalizac e výrobn ích postupů k 

odstraně ní zbytečného úniku produktů, meziprocuktů či surovin 

do recipi entů / napl-. dus íka t é látky v MCHZ; a intenzifikace vod

ního hospcdářs tví, zarn" ř'e ná na snížení množs tví odpadn ích vod . 
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u odpadů, zatížených odbouratelným organickým znečištěním, 

se uvažuje o dočištění na městských čistírnách. Nevylučuj e se 

ani potřeba koncového čištění odpadů zejména vzhledem k úniku 

nerozpuštěných látek. 
v současné d obě nemá chemický prómysl ani za uvedené si 

tuace _ samozřejmě s vý jimkou výroby celulózy - na znečišt ění 

ostravské oblasti výraznější podíl pokud jde o základní ukaza 

tele znečištění. To samozřejmě neplatí pro případy havarijních 

stavů ve výrob~. Zůstává však významným zdrojem specifického 

znečištění: amoniaku, železa, t ěžkých kovů atd. 

5 . Slané důlní vody 
Tvoř'í vedle odpadních vod z úpraven uhlí a vod fenolových 

da l š í významný zdroj zatížení toků. Představují p řibližně 2/3 

celkového l átkového odtoku solí v recipientech ostravské oblas

ti . ,Celková ročn í produkce důlních vod je asi 16 mil . m3• / Je 

jich hl avn í součástí je chlorid sodný - kuchyňská sůl. Prot ože 
v současné d obě není u nás ekonomicky únosné odsolování t ěchto 

vod, je řeš ení problému s l aných důlních vod v rukou vodohosp o
dářů. Akumulací za nízkých vodních stavů v tocích a řízeným VY

pouštěním za zvýšených průtoků se zajist í nepřekročení povole

ných přípustných koncentr ací . Pro hraniční profil Odry Y Bohu

míně jsou tyto limitní koncentrace určeny hodnot ami 

350 mg/ l chloridů / Cl ' ; při průtoku 10 m3; s a nižším 

300 mg/ l 10 - 16 m3 ;s 
250 mg/l 16 - 40 m3 ;s 
Zatím je vybudována jedna taková akumulační a dárkovací ná 

drž v západní části ostravsko-karvinského revíru . Touto nádrží 

může být v současné době ovládáno asi 50 ~ celkové i:rodukce sla

ných důlních vod . 
Pro východní část revíru, tj . povodí Olše se poč ítá bua s 

další nádrží nebo s převedením vod do povodí Odry a společnou 

akumulací v jediném 1ávkovacím systému. 
Převedení významné čá sti slaných důlních vod z povodí říč

ky Sušanky, kterým se bude asanovat řeka Lučina , se již připra
vuje . Dosavadní výsledky š etř'ení na dávkovací nádrži v Heřmani
cí ch ukazují , že nád rže dosud nebylo plně využi to k odstraňová

ní rozkolísanosti koncent race solí v hranicním profilu Odry. K 
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tomu ovšem přispívá skutečnost. že není realizováno automatic

ké sledování jakosti vody v Odře v hraničním profilu, na něž 

by mohl provoz dávkovací nádrže pružně reagovat. 
Výhledově se předpokládá růst produkce odpadních vod i 

stupně jejich salinity v souvislosti s otvíráním nových hlubin

ných dolů a těžbou uhlí v detritových ložiskách. Proto samotná 

dávkovací nádrž nebude moci v budoucnu spolehlivě plnit poža

davky dodržení limitních koncentrací v hraničním profilu bez 

dalších doplňujících opatření, jako je převedení dalších důl

ních vod z prostoru Ostravy a nalepšení prutoků v řece Odře dal

ší plánovanou nádrží v povodí / u Slezské Harty na Moravici;. 

Perspektivně se uvažuje také o uplatnění některých odso
lovacích metod, především těch, které pracují na principu re

versní osmózy. Vedle zahuštěných solanek by se tak získala od

solená voda pro další provozní použití. Snížení objemu slaných 

vod tímto postupem by pak umožnilo efektivnější využívání dáv

kovacích nádrží. Je ovšem třeba uvážit možný negativní dopad 

zahuštěných solanek na faunu a floru dávkovacích nádrží. Meto

dy odsolování budou zřejmě jednoznačně atraktivní jen v přípa
dě mcžnosti průmyslového využití získaných koncentrátů. 

7. Městské splaškové vody 

Kanalizační čistírny jsou vybudovány u všech větších měst 

v cblasti a jsou - až na výjimky - vyhovující. Jde vesměs o ú

plná čisticí zařízení, tj. s mechanickým i biologickým stupněm. 

v oblasti je na těchto či stírnách zpracováno denně cca 160 000 
m3 a odstraní se přes 10 000 t org. látek vyjádř·ených jako lB<s 
ročně. Všechny městské čistírny jsou však již přetěžovány hyd

raulicky i látkovým zatížením. Je to důsledek nejen r~stu po

čtu napojených obyvatel, ale i stál e šir š ího up la tnění měst

ských čistíren k dočiš{ování biologicky degradcvatelných od
padních vod z prúm,yslu. 

Městské čistírny jsou tedy významným činitelem pro asa
nační cinnost v celé oblasti. Perspektivně SP proto počítá s 

kApacitním rozšiřováním městských čistíren , především Ústřed

ní č istírny odpadních vod města Ostr avy , aby cohly v ještě 

šir ším rozsahu pojmout nové zdrcje znečištění. 
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Souhrnně lze u čištění průmyslovyc h odpadních vod v os

travské oblasti konstatovat výrazný pokrok , dosažený zejména 
za posledních 10 let. 

Nejzřetelněj i se to ~rojevuje u mechanického znečištění 
/NL/ a bi olcgicky odbourat elného organického znečištění /BSK/ 

a ze specifických látek u fenolů. U vaech dosud úspěšně asanc

vaných zdrojů znečištění by ly problémy zvládnuty cílev ědomou a 

vytrvalou prací, využívající všech současně dostupných technic
kých možností. 

Základní směr asanace toků v oblasti - výstavbu čistír.en -
1 doplňuje koncepce řízenéhc hospodaření odpadními či zvláštními 

vodami, která je vhodná u vod biclogicky intaktních, jak je 
představují především slané důlní vody ostravsko-karvinsk:ého re

víru. Po získaných zkušenostech lze již odmítnout jak samos t at

nou akumulaci organicky si lně zatížených vod či jejich společ

né skladování s mineralizovanými vodami. Některé staré problé
my zatím řešení odolávají. Je to především otázka snížení hod
noty chemické spotřeby kyslíku, která je v současné době nej

významnějším ukaza telem pro hodnocení jakosti vody v hraničním 
profilu Odry, oživuje se i problematika fenolového znečištění 
spolu s potřebou přehodnocení kcncepce jeho dosavadn ího řešení. 
St á le více se pozoruje zneéiš tování toků ropou a ropnými pro

dukty a častěji se vyskytují případy otrav v tocích, způsobené 
biocidy či jinými toxick,ými látkami, hlavně ze zemědělské výro
by. 

Jaký t edy lze očekávat další směr rozvoje asanace toků v 
ostravské průmyslcvé oblasti: 

Především se bude pokračcvat již vyšlapanou cestou na ú

seku likvidace zne čiš t ění nerozpuštěnými a dále také biologic

ky ~dbouratelnými látkami, kde technologie vedení procesů je 

vět š inou dokonale nebo alespcň dobře propracována . U znečiště
ní nerozpuštěnými látkami se pi·i tom jádro řešení přes ouvá z ob
lasti t echnologie čiš t ěn í na zpracování získaných kalu a zajiš
fování složiiíL 

l1 organicky zatíženýc h prům,yslov,ých vod bude pozornost i 
nadále v ě nována možno~ti spoleCného či~ t ění se splašky, které 
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má mnoho výhcd. Postupně je pak mc ~no přejít na zbýva jící pr o

bl émy, jako je organické neodbouratelné znečišt ění , dusíkaté 

l átky a další biogenní prvky , olejové znečiš tě ní atd., ale ze 

jména na opatření, kterými se omezí vznik havár ií, jejichž po

čet stále stoupá. 
V odohospodáři prům,yslového Ost r avska moho u t edy svou do

savadní prác i pro cchranu životní ho prost ředí hodnotit vcelku 

přízniv ě . Dokud však v oblosti budou úseky toků s nevhodn ou ja

kostí vody, nemchou být úplně spokojeni. 

Aktivační proces očima biologa VI 11. 

Biologické odstraňování fosforu 

dr . A. Sladká , CSc. , VŮV Praha 

Koloběh fosforu ve vodních biotopech je stejně jako kolo

běh dusíku stále více ovlivněn činností člověka - jednak odpad

ní vodou , obsahující exkrementy , jednak intenz i f ikací zeměděl
ství, splachy ze zemědělské půdy , rozvojem průmyslu , používáním 

pracích a mycích prostředků apcd . 
Mechanicko-biologickým čiň t ěním odpadních vod městského ty

pu s e od straň~je 20 až 30 ~ vešker ého fosfcru . Množ ~tví od stra

něného fosforu j e závislé na ~od ílu syntézy b iomasy z celkové

ho množství odstraněného zneč išt~ní vyjádřeného jako 5SK
5

• To

to množství je úměrné přírůstku biomasy, proto dochází k vyšš í 
spotř·ebě fos foru u aktivačního procesu s nfakým stářím kalu . 

Pouze ve zcela zvláš tních případech jsou organismy schopny vá

zat více fosforu ne ž odpovídá slcžení jejich biomasy . /Hromadě

ní fcsforu v buňkách j e v literatul'e označováno jako "luxury 

uptake" . / 
Protože procento odstraněného ~osforu je při běžném typu 

biologického čištění odpadních vod menš í než je po~adová no, by

la a je v čistírenské t echnologii věnováno hlavní pozornost che-
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mickému srážení fosfátů. Chemické srážení fosfátů je známý,sned
no ovladatelný proces, at je apli kován jako terciární čištění 

odpadních vod nebo jako simultánní srážení fosfátů přímo v ak

tivačním procesu , Hlavními problémy, kterými se autoři při si

multánním srážení fosfátů v aktivačním procesu zabývají, jsou 

volba srážedla , jeho dávek a místa aplikace . Dále je pak nutno 

zabývat se vlastnostmi vzniklého kalu, jeho produkcí a možným 

vlivem na biocenózu kalu . U nás se problematikou simultánního 

srážení fosfátů a jeho realizac í podrobně zabývá Effenberger 

/1/ . 

Jak je obecně známe, per centuální podíl fosforu v biomase 

je přibližně u všech organismů stejný / 2 až 3~/ . Existují však 

případy , kdy dochází k tvorbě biomasy na fosfor bohatší . Jsou 
to případy vyvolané kultivačními podmínkami : 

1. "luxury uptake " - k hromadění nadbytečného fosforu dochá z í , 

je-li růs t zastav en nepřítomností některých z živi n kromě 

fosfor u, uhlíku a zdroje energie . Takovv případ je v aktivač
nim procesu velmi nepravděpodobny , protože splašky ptedsta
vují substrát , v kt erém by mohlo dojít k omezení zdroje uh 

líku ne bo jiných zdro jů energie , zatímco ostatní živirzy j sou 

v nadbytku, 

2 . "phosphate overplus phenomenon" - spočívá v příjmu fosfátů 

nad množství okamžitě spotřebovatelné. ~ochází k němu, když 

organismy, vyhlad ov ě lé na fosfor , jsou přeneseny do media 

na fosfor bohat ého. Stejně jakc u přechozího Jevu je pH čiš

t ění domovních splašků takové hladov ění nepravděpodobné . U

mě le využívá tohoto jevu "Phostrip process" . Vracený k-9.l pro

chází tzv . stripovací nádrží , v kt eré za anaerobn ích podmí

nek je fosfor z kalu uvolně n a srážen z kalové vody vápnem. 

Tento vra cený kal pak obsahuje or6anism;y s fosfá t ovým defi
citem, které v ak t i vační nádrži rychle hroILadí fosfor z od 
padní vody . 

Oba jevy , j ~ k již bylo řečeno , jsou v aktivačním procesu 
nepravděpod obné . Přes t o však docház í v n ěk t erých případe ch k 

p cdstatně vyš š ímu odstranění fosfátů z odpadn í vody než cdpo

vídá slože ní bicmnsy. Ot ázkcu nadby t ečné h o hromadění fosfát ů 
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se zatývali Fuhs a Chen/ 2/ . Simulovali oba jevy "luxury uptake" 

i "overplus phenomenon" a došli k závěru , že I'OZdíly hromadění 
fosfátů v aktivovaných kalech jsou způsobeny druhovým složením 

mikroorganismů, resp . zvláštní schopností některých baktér ií 

hromadit fosfá ty v buňkách . Autorům se podařilo izolovat bakté

rii, která se od ostatních lišila schopností usklodňovet velké 

množství polyfosfátů v přítomnosti všech živin, nutných pro 

růst . Izolovaný organismus identifikovali jako Acinetobacter . 

Acinetobacter je kokobakter o průměru přibližně l ).llD , tvořící 

snadno rozeznatelné slizovité kolonie . Je to gram-negativní ae

robní baktérie využívající jako zdroj uhlíku hlavně etonol a 

octan ; neroste na glukóze , laktóze a dalších cukrech. Generač

ní doba je 1, 5 až 1 , 8 h při 20°c . Acinetobac ter nemůže v~hle 
dem k svým požadavk~ na uhlík dominovat v normólním aktivač

ním procesu . Může se uplatni t až tam, kde se ustaví fakultativ

ně anaerobn í mikroflora , a kde dochází k anaerobnímu rozkladu 

subs t rá tu, at již v čistírně nebo v dlouhé stokové síti . Nahro

maděný foRťor v buňkác h Acinetobac t er má vlastnosti minerální 
ho polyfosfátu /KPO /n a je kvantitat.ivně vyznamnou formou fcs

fátu . Není vyloučen~ , že běžně užívaný t ermín "luxury uptake" 

je mylně používaným označením rozmnožen í Acinetobocter a jemu 

podobných organismů a nemá s původně popsaným jevem "luxury up

t ake" nic společného . 

v rámci výzkumného úkolu "Výzkum kombinovaného jednostup

ňového aktivačního procesu s řízeným účinkem odstranění dusíku 

a fosf oru" byl mimo proces nitrifikac e-denitrifikace a simul

tánní srážení fosfátů ve fázovém aktivačním procesu zkoumán in
tegrovaný proces . Ten spočívá v st řídání aerobních a anaerob

ních zón k odstranění dusíku z odpadních vod /nitrifikací - de

nitrifikací/ bez přidávání zdroje uhlíku pro denitrifikacr:i! bak

térie. Tento proces byl popsán v předchozím článku tohoto seri

álu . v našich pokusech jsme se snažili zařazením anaerobní zó 

ny před aerobní vytvořit co nejjednodušším způs obem vhodné pod· 

mínky pro biologickou kumulaci fosforu . Zjistili jsme, že za 

těchto podmínek došlo k 80 ~ odstranění proti 5 ~ v kontrolním 
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systému /směšovací aktivaci/ . Vzhled kolonií v aktivovaném ka 

lu i rozměry buněk odpovídaly popisu / 2; . Barvením methyleno
vou modří a diferenciací kyselinou sírovou jsme prokázali kumu
laci fosfátů v buňkách . 

K namnožení organismu hromadícího fosfáty došlo patrně za

řazením anaerobní sekce před aerobní. Tím se mohla upla t nit f& 

kultativně anaer obní mikroflora , vytvářející vhodné zdroje uh 
líku pro Acinetobacter nebo jemu podobné organism_y . v takovém 

prostředí jsou tyto baktérie zvýhodněny proti ostatní aerobní 

mikroflóře a dochází k hromadění fosfátů v buňkách , které jsme 
v kontrolním systému nezjistili . 

Bilogické odstraňování fosfátů pochopitelně nemůže konku 

rovat chemickému srážení stejně jako nemůže integrovaný proces, 

provozovaný k odstranění dusíku z odpadní vody, konkurovat ří 

zenému procesu nitrifikace-denitrifikace , který poskytuje da

ným polykulturám opt~m9lní podmínky ve sm_yslu č istírenské tech

nologie . Na druhé s tranč integrovan.ý proces však dává nové mož

nosti , protože ne na všech čistírnách bude možno provádět in

tenzívní odstraňování obou mokronutrientů, vyžadující speciál
ní technologická zařízení i obsluhu . 

Tímto článkem, informujícím o biologické kumulaci fosfá~u 
v aktivovaném kolu, uzavíráme celý seriál "Aktivační proces o

čima biolog9". Teoreticky se jeví aktivační proces jako dobře 
známý a ovladatelný - jako u všech převážně biologických pro

cesů v něm všok stále narážíme na nové poznatky, které je nut
no pochopit, ověřit a technologicky využít . Dude-li k nečeka

ným poznatk~, které se často ne první pohled jeví jako anomá

lie nebo dokonce jako chyba v analýze, přistupovat tým dobře 

připravených odborníků všech profesí, může to vést k nalezení 
nových cest v čistírenské technologii. 

/ 1/ EFFENBERGER M. : Eli~inace sloučenin f osforu z odpadních vod 

kombinovaným biologicko-chemickým proc esem.VTEI, 9 : 
294 -299 , 1975 

/ 2/ FUHS , G. ·,v . , CHEN,M.: Microbiological basis of phosphate remo

val in the activa ted sludge process for the treat
ment of wastewate:-'l . Microbial Ecology, 2: 119-138 , 
1975 -
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Zásobování vodou a čištění 

odpadních vod města Denver 

ing.V.Zahrádka, CSc., VŮV Praha 

Zá sobování vodou hlavního města státu Colorado zaj ištuje 

"Denver Board of water Commissioners" / 00',VC/ . Toto vodárenské 
sdružení vzniklo r. 1917, kdy město a kraj vykoupily soukromé 

společnosti, zabývající se výrobou a prodejem vody, a vytvoři
ly bezziskovou organizaci . V současné době DB\YC dodává vodovod

ní vodu pro celkem 925 tis. obyv., z toho v Denveru pro 550 ti
síc obyvatel a v okolí pro 375 tis. obyvatel; zdroje tvoří po
~chová voda z horských /převážně umělých/ jezer. Denver leží 
v nadmořské výšce 1600 m / okolní hory dosahují a ž 4200111/, avšak 
prdměrné roční srážky v této oblasti činí pouze 330 11111. Spotře

ba vody je vysoká, v prdměru 800 l / obyv.den, v létě dcsEtiuje až 
1900 l/obyv.den/ !/, přičemž podíl prdmyslu na spotřebě vody je 

mi.nimální /cca 3 '1../ . Rozhodující část vody se spotřebuje na u
držování zeleně a to jak veřejné, tak i soukromé . Cena vazy je 

dána výrobními náklady, v r. 1974 činila 0, 12 až 0,15 i;rJ /po

dle rozvodu/. 
Vodárenské sdružení má potíže jak při získávání rx:vých vod-

ních zdrojů, tak i při ochraně stávajících před eutrofizací;ty
to zdroje se totiž nacházejí převážně za hranicí kraje Denver 

a tudíž mimo pravomoc místních politických orgánů. Zatím je kva
lita vody velmi dobrá, citelně se projevuje pouze její omezené 
množství. DBWC proto zkoumalo experimentálně i studijně možnos

ti, jek řešit stále rostoucí deficit vodovodní vody: 
1. Propagace š etření vodou dává nejisté výsledky; nejvyššího ú

činku bylo dosaženo propagací mezi dětmi na základních a niž

ších stře dních školách . 
2 . Měření spctřeby vody u všech odb črotelů neslibuje výsledky 

llm ěrné nákl addm. Tzv. drobní odběratelé nema jí osazen vodo-
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měr /platí za vedu podle jmenovité svi!tlosti přípojky; a zku
šební osazení vodoměrů u rodinných domků prckázalo, že tím
to způsobem lze ovl ivni t spotřebu vody pouze v prvním roce 
po instalaci. 

3. Mezistátní /transkontinentální / vodovodní systémy nelze ani 

pro nejbližší desetiletí považovat za schůdné řešení z důvo
dů .1ak ekonomick.ých, tak i oolitick.ých . 

4 . Výměnu vody / tj. dodávku zneškodněné odpadní vody za postou

pení práva odběru povrchové vody/ se podařilo zatím apliko
vat pouze ve velmi omezeném rozsahu pro některé zemědělské 

závlahy; rozšíření toh oto způsobu je vázáno oo vyřešení tech
nicko-ekonomických problémů při zavádění dokonalejší čistí
renské techniky. 

5. Přímá recirkulace vody / znovupoužití ; se výzkumně sleduje 
již deset let; s okamžitou realizací se však zatím nepočítá, 
nebo{ prOmyslové závod.J s vysokou spotřebou vody v kraji 
Denver nejsou a výrcba pitné vody z odpadní vyžaduje dOklad

né ověření spolehlivosti i zlepšení ekonomie technologických 
postupů. Psychologický aspekt se přitom jeví do budoucna ja

ko podružný, nebo{ v časovém odstupu opakované průzkumy ve
řejného mínění ukázaly, že počet zásadních odpOrcd . výroby 
pitné vody z odpadní systematicky klesá. 

Proto DBWC ve spolupráci s EPA a státní univerzitou pro
vozovalo již několik let pokusné zařízení na regeneraci odpad
ní vody o výkonu 1 m3/h a na základě získaných pozootků se při
pravuje výstavba ověřovacího plnoprovozního zařízení o výkonu 
160 m3/h / z toho demineralizace, ozonizace ap. pro výkon polo
viční/, Tato výstavba je považována za inv estici "do budoucnos· 
ti", očekává se vš ak , že za 10 až 15 let bude regenerace vody 
významným / ne-li rozhodujícím/ přínosem pro řešení zásobování 

pitnou vodou nejen v kreji Denver, ale i v oblastech s podob
nými podmínkami. 

X 

Hlavní č istírna odpadních vod /Metropolitan Denver Sewage 
Disposal District No .l/ zneškodňuje mechanicko- bi ologicky od
padní vody z okrajových s t okových systémů Sand Creek a Clear 

Creek / ce lkem 170 tis. m5;d; a dá l e pouze biologi cky mechanic -
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ky již předčištěné odpadní vody z převa~ne cásti města Denver 

/ stokový systém Denver North , kolem ·320 tis. m3;d;. V kalovém 

hospodářství zpracovává kr omě vlastního kalu i vyhnilý kal z 

mechanické čistírny Denver North, dopravovaný tlakovým potrubím 

Js 150 mm. Stoková s í t je převážně oddílná /splašková / , dešto

vé vody jsou do ní svedeny pouze z části středu města Denver. 

v současné d obě ~ e čistírna ořetížena; kapacita podle orojektu 

činí 370 tis. m) /den , skutečné zatížení se pohybuje !:lezi 450až 

570 tis . m3 ;d . Projektuje se rozšíření a intenzifikace čistír
ny, vzhledem k ned os tatku místa se uvažuje o možnostech přecho

du na aeraci čist.ým kyslíkem ; systém F/.!C/ . 
Koncepce čistírny i její vybavení j sou klasické, biologic

ký stupeň je tvořen čtyřmi nezávislými aktivačními izysténzy ; v'ícy 

3 tříkoridorové aktivační nádrže + 3 kruhové dosazovací nádrže 

+ samostatná recirkulace kalu/. Aerace je pneu~.atická , hluboko 

ponořenými rošty, jejichž péra jsou opatřena •punčoškami" z ny

lonového kordu. Při prohl ~dce čistírny ;kolem poledne/ bylo v~ 

dět mimořádně intenzívní únik vloč ek z dosazovacích nádrží, způ

sobe ný zjevně hustotním prouděním přesto, že přepadová hrana 

je trojnásobná /oboust r anný žlab je však osazen necelý metr od 

obvodové stěny! I . 
Přebytečný kal se zahuš{uje tlakovou flotací: přítok cca 

90 m3 /h př'i koncentr aci 5 až 6 g;l, r ec ir :.C ulace 170 w3 /h při sy

ticím přetlaku O, 41 MPa, zatížení podle sušiny nerozpuštěných 

látek 15 až 20 kg;m2 h při hloubce flotační ch nádrží 41 5 rn, při
dává se organický flokulant Dal Chemical C )l; výsledek je 4 

až 5 ~ sušiny v za h uš t ěném kalu a kolem 30 mg;l nerozpuštěných 

látek v oddělené kapalině /!/. Zahuštěný přebytečný kal se mí 

sí se surovým primárním kalem /7 ~ sušiny/, směs se odvodňuje 

na Komline Coil filtrech za přídavku chloridu železitého a váp

na ; kalový koláč má 18 až 20 ~ sušiny. Vyhnilý kal z č istírny 

Denver North se zpracovává odděleně, avšak stejným způso bem a 

se stejným výsledkem. V rámci rekonstrukce čistírny se počítá 

se zneškodňováním kalu aerobní stabilizací a s jehc následnýlli 

uskladňováním v lagunách jako materiálu pro zlepšování půdní 

struktury /intenzivně probíhá příslušný výzkum; . 
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laboratoře čistírny jsou vybaveny i pro provozní výzkum, 

mj. analyzátorem celkového uhlíku Dohrman a analyz8torem neroz

pušt ěných látek Bispheric. Oba tyto přístroje se ukázaly jako 

velmi vhodné pro analýz u odpadních vod, analy zátor celkového uh

líku Beckman je považován za "nevhodný" ;s podobným názoran jsan 

se setkal i na řadě dalších pracovišt - přístroj byl nej éastě

ji charaktPT'i zován termínem "neštastn.Ý " ; . 

Automatické riadenie čistenia odpadových vod 

V rámci programu zlepšovania životného prostredia v 

l~landsku, má sa uviest do č innosti doteraz najvičšia 

stanica na č istenie odpapových vod v Eindhovene,ktorý je 

sídlom jednej z najvičšich elektrotechnických firiem sve

ta - Philips, Táto firma dodáva riadiaci počítač, ktorý 

bude automaticky riadit chod nielen samotnej stanice,ale 

aj čerpadiel a privodných potrubí. Odpadové vody z domác-

ností aj z priemyselných podnikov, budú prichádzat do 

čistiacej stanice podzemným potrubím dlhým 46 km. Spraco

vanie odpadov ých vod prebieha biologicky, pričom sa pre

važne organické odpady z domácnosti rozkládajú posobením 

baktérii. Tento proces je velmi efektivny. Vyžaduje si 

konštantný, rovnomcrný prietok vstupných vod. Rovnomer

nost pr1etoku sa podarilo vyriešit tým, že privodné (46 

km dlhé) veden1e slůži ni elen na transpo rt splaškov, a l e 

pracuje aj ako vyrovnávací rezervoár. Táto vlastnost pri

vodné ho potrubia je zaplatená t ým, že je treba velmi sta

ros tl ivo dimenzovat jeho rozmery, ako aj príslušného me

racieho a kontrolného systému, a by sa dosiahlo "vyhlede

n1a" všetkých výkyvov v pri etoku splaš kov tak, aby de či s

tiacej stanice prichádzali konštantné prietoková množ-
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stv á . Pr i etok od pa dov ýc h v od po trub í m, k t oré ho maximá l n y 

prierez je v n i ektorých mies t a ch a ž 4 m
2

, us ku t o č~uje s a 

čiasto čne samospádom, č iasto č ne je udr žiava n ý čerpadl ami. 

Výška hladiny v jednotliv ý ch č ast iach potrub i a s n í ma s a 

snímačmi hladiny a tato získané s ignály se vedú telem e t

rickým systé mom Philips s é r i e RL 2 00, kt o r ý pracuje v ča

sovo delenom multiplexe, do po č íta ča P 855. Po č ítač je 

umiestený v centrálnej dozorni v Eindhov ene. Po č íta č ový 

syst é m obsahuje všetok potrebný hardwarw a software pre 

dozor a riadenie prívodu od padov ých vod. 

Na základe prijatých údajov počítač rozhodne, čo 

treba urobit, aby sa vyrovnali hladiny odpadových vod v 

jednotlivých častiach potrubia, aby sa dosiahlo o p timál

nej vyrovnávacej kapacity, aby sa odviedol nadmerný pri

etok a aby ho riadil, ak sa nedá odviest podla vopred 

dohodnut é ho zoznamu riorít. Údaje sa ukladajú na magnetic

ké disky. Po č íta č P 855 riadí č inno s t všetký ch č erpadiel, 

ventilov a iných zariadení umi estených v troch kontrolných 

staniciach a v jednej čerpacej stanici potrubia . Na sve

telnej schéme sa ind i kuje okamžitý stav prietokov é ho sys

tému. Klávesnica zobrazovacieho displaya slúži na riadenie 

č erpadiel a ventilov aj ked priebežné kontrolné stanice 

pracujú automa ticky. 

Optimálna komb i ná cia bežn é ho anal~gov é ho re gula čného 
zar i adenia a č ísl i covej t e chniky sa d osiahla pomocou mo

d e lova nia, pr i ktorom bolo modelovan é n i el e n potrub i e , ale 

aj sposob r iadenia. 

Te chni cké n oviny 
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Ž labové čistírny 

ing. J . Janota , Hydroprojek t Praha 

Malá čistírna s názvem "2labová čistírna CZU" má pi'edpo
klady k tomu , aby v podstatě vyhověla požadavkům a kritériím 
na č išténí odpadních vod z malých zdrojů znečištění ;maJ.,ých síd
lí š{, ubytovacích zařízení , rekreacní zástavby apod . I . Při je
j !m i'eš ení jsou respektován,y klimatické podmínky , požadavky hy. 
gieniků a vodohospodái'ských orgánů a je pama továno i na este
tické hledisko . 

Je tc dvou až ti'ístupňová biologická č istírna s aerobní 
stabilizací kalu /u v ě t ší ch čist íren uplná aktivace; se zahuš 
ť ová n ím ka lu a jeho dlouhodobým uskladňováním pro pe riodický al.

voz k da l šímu využi tí . Aerace je založena na principu injek t o
vání vzdušného ky s l íku prstencovým skokem . 

Ci s tírna je navriena ve třech variant~ch : 

"CZU rr:ini " pro 25 až 500 napojených osob a .::ósadně oddílnou ka
nalizaci, 

"CZU mid i" pr o 600 až 5000 napojených csob a ;iro kunali zac i jed

notnou i oddí l ncu , 
"CZU :::?'1X i" prc víc j a k 5000 obyvatel /její 11ávrh pro ;ioužití v 

té to pětiletce není dos ud náležitě rozprac ován; . 
Základem stavebního proveden í č i s tírny CZU mini ;obr . 1 , 

2 , 3/ je vybagrcvúná zer.iní jáma , jejíž dno i bccné s t .:lrV' 
zpevn ě ny a vytvarovány do př í čného i µcdélneho p1cfi lu 
běžníkového běžným s t avebním materiá lem s vodot ě snou 

jsou 
licilc 

vložko t.. . 
Svisl~ obvc~cvé st ě ny jscu zpravidla cihe lné n~ cementovou mal-
tu s oboustra nnou ccn;entcvcu on;ítkcu . ~plné zakrytí stropem z 
leh k.ých , snadno odnímatelTJ.Ych des.'k ddv · ObJel!tu ráz pcdze!W1Í 
s tav by se všem: jejín;i vyh cdarni. Délka ;L; o hl ouLko ;H ; ~ pr o
m ěnná podle charakteru lck&l i t y n o íotních geolcwic~ých poměrů. 
Šířka /Š/ je funkcí hloubky . 
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TYPCZU MINI 

Funkční jednotka je rozdělena příčkami ;1,2/ na jednotli 
vé funkční prostory a to prost or zahuš{ování a akumulace kalu 

/Z/, prostor aktivace /A/ a prostor dosazování /D/ . Přítoková 

trouba, ústící do prostoru aktivace , je opatřena na výtoku sí
tovým košem /3/ pro zachycení hrubých nečisto t. Sítový koš je 

provzdušovaný, t akže k zahníván{ zachycených nečistot by nemě 

lo dojít . Odklízen í nečistot z koše se děje buč vyčerpáním zá 

roveň s odčerpáváním kalu z akumulačního prostoru nebo vyklo
pením obsahu kcše do akumulačního pros toru . 

V aktivačním prostoru je instalovóno ~ařizení pro aeraci 
pr stencovým skokem /~/ . Je to čsl . patent č . 118458 doc . ing. 

K. Haindla , Dr::Jc ., vedený ped názvem "Zpusob a zařízen í ke smě

šování kapalin o plynO" . Tote zařízení , jehož licenc i zakoupí -
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1,y v červnu 1975 USA, je realizováno v. Texas u v aktivačních 
čistírnách, v biologických rybnících a pro flotaci olejových 

vod . V CSSR je prstencový skok prověřen v deseti úpravnách vo

dy pro ozonizaci a odkyselování. Vlastní zařízení je velice 

jednoduché, prcstorově nenáročné, energeticky výhodné a pracu

je spolehlivě bez poruch, nebo{ nemá žádné pohyblivé části . Dá 

se vyrobit i v nejprimitivnější dílně. tlení předmětem dlouho

dobé technologické dodávky. Jediným strojem je čerpadlo 151 běž· 

ně vyráběné a běžně k dostání na tuzemském trhu /FEKA , GF~lU~ 

Oxygenační efekt v porovnání s efektem aeračních turbin mluví 

jasně ve prospěch prstencového skoku. Ponořená turbina vykáza

la prověřený oxygenační efekt 1, 8 Kg02/kWh, povrchová turbina 

2, l KgC2/l kWh , prstencový skok 1 , 4 Kgo2;1 kWh . Instalovaná čer

padlo plní v čistírně veškeré potřebné funkce : čerpá vodu do in

jektoru, promíchává obsah v aktivaci, odčerpává kal z dosazova

cího prostoru /6/ a vrací jej jednak zp~t do ak tivace o jednak 

jako přebytečný kal do zahušlovacího prostoru /7/ a promíchává 
kal v zahušťovacím prostoru. Odsazená kalová voda přetéká z 

pro~toru zahuštovocího přelivným otvorem /8/, opatfeným nornou 
stěnou do prostoru aktivace . 

Dosazování vody je vertikální . Voda proniká do dosazovac~ 

ho prostoru štěrbinou ve cně /9/ , vertikálně regulovatelnou a 

odtéká přelivným žlábkem ;10/, jehož poloha se vertikálně i ho

rizontálně zrektifikuje během zkušebního provozu . 

Miniu:ální zdržení vody v ak tivaci 24 hodin vyrovnává hodi

nové ner ovn oměrnos t i přítoku . Cistírna bezpečně splňuj e všech
ny návrhové hodnoty podle CSN 736707 , má vyr ovnaný c elor oční ~ 

fekt bez sez ónních výkyvů , který při správném seřízení během 

zkušebníh o provezu a při správné údržbě bude dosahovat 90 až 

q~ ~ úbytku DSY.5 . Tín , že je čistí~na ceÁa zakryt á , splňuj e 

vš echno kritéria hygienická i estet i cká a může být umístěna kde

koliv bez ohlecu na podmínky klimd t ické a r egi onální . Zaříz en í 

nepotřebuje trva lou obsluhu . Cerpadlo je zap í náno a vypínáno 
automaticky přes ča sový spinač , umís t ěný u elektroměru v obyt
né bud ov~ . Sítový koš bude vyprazdňovón v dloun odot,y ch int erva

lech /pcdle potřeby/ a uskladňcvací kalový pr0stur je dimenzo-
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ván na časový interval vyklízení 4 až 9 měsíců. Rozmontování a 

vyčištění prstencového skoku zabere přibližně hodinu iráce jed
nou za 14 dní až měsíc. Při eventuální dlouhodobé poruše na el. 
vedení bude čistírna fungovat minimálně j ako septik. 

Cist:írna může být postavena stejně dobte dodava telským zp~ 

sobem jako v akci Z nebo svépomocí. Stavba je nenáročná, nevy

žaduje dlouhodobých dodávek speciálních stavebních materiálů, 

prefabrikáty jsou běžně dostupné. Při dobře zorganizova~m pra
covním postupu by neměla doba vlastní stavby nejmenš ích typů 

přesáhnout 14 d nů . 

Pořizovací náklady, uvedené v tabulce, mohou klesnout až 

o 60 ~ . bude-li čistírna budována svépomocí , ovšem za ce nu pro
dloužení doby výstavby. 

Cistírna "CZU midi" ' /obr. 4,5 / se liší od předchozího ty 
pu jednak prodloužením v podélném směru a jednak poněkud jiným 
uspořádáním funkčních objemů. 

OH . li 

TYP CZU MIDI 
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Voda, přitékající do f\Jnk ční jednotky, proték§ sedimentač
ním žlabem /S/, v němž sedimentuje písek a hrubé sedimenty do 
zahuě{ovacího pros toru /Z/. Plovoucí pevné nečistoty se zachy
tí na reverzním s ít ě ;12/ se sLíránim do prostoru zahuě{ování . 
Ze sedimenta čního žlabu přepadá voda do prostoru aktivace / A/. 
Provzduš ování je opě t prstencovým skokem /4/ s cirkulačn:W čer
padlem /5/ . Pevná příčka /2/ mez i prostorem aktivace a dosazo
vání je celoprofilově pr~točná. Sedimentovaný kal je od čerpá
ván čerpadlem /13/ jednak j ako recirkulovaný kal /14/ a jednak 
jako přebytečný do prostoru zahuš{ování ;15;. Při větší délce 
dosazovacího ;:irostoru je instalcvána shrnovací lišta na vlečném 
lanu a dvě koncová čerpadla. Regulační clona na odtoku /11/ re
guluje odtok vyčišt ěné vody v nádrži v závislosti na výš ce hla
diny vody v nádrži. Tím je vytvořen v celé nádrži retenční pro-
stor mezi minimální a maximální hladinou, sloužící jednak k vy
rovnání hodinové nerovnoměrnosti pfítoku a jednak jako deě{o
vá zdrž. 

Typ žlabové čis tírny CZU je dán k dispozici státu . Na Úřa
du pro vynálezy a objevy je veden pod zn. PV 633/74-85c/Ing . H. 
Až do vydání autorského osvědčení má charakter zlepšovacího ná
vrhu a podléhá zákonu č . 84/72 . 

Cistírny, zejména menšího rozsahu, je možn o vyrábět i z 
plechu nebo sklolaminátu. 

Tabulka orientačních ukazatel~ 

F
--- --i --~;;,ie~t or-ie-~t;;:č"~Í ob;;t .p;-;;~tor orient. ~otřeba 
tírna počet • pctizov. el. energ. ___ I osob S /m/ H /m; L /m/ náklad , kWh/24 h 

25 5,5 3, 0 6 ,5 35 10 
mini 40 5 , 5 3, 0 6,5 35 12 

120 5,5 ·3,0 9, 0 I 70 22 
CZU midi 600 7 , 5 5, 0 40,0 ! 360 140 l _____ j yooo__ 7, 5 5, 5 90 , ~- _J _3000 432 
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Poznámka lektora k článku Zlabové čistírny 

Navržený zpdsob řešení malých OOV Je zajímavý zejména z 
hlediska použití aerace prstencovým skokem. Sítový koě na za
chycení hrubých nečistot bude nutno vyprazdňovat častěji, Jeli
kož jeho funkce bude odlišná od běžně užívaných česlí. Je pro
blematické, zda úspora při použití lichoběžníkového profilu ná
drží čistírny vyváží snížení účinného objemu čistírny, což má 
vliv ·na celkovou zastavenou plochu, předevě:ím u větších eov. 

Zatím není v provozu žádná takto navržená čistírna. Kon
krétní provozní výsledky, včetně zkušeností z výstavby, budou 
jistě vodohospodářskou veřejností se zájmem očekávány. 

ing. Koukolík 

• • 

"laserové voda" zvačšuje úroau 

Ožarovaním vody laserovými lúčmi zvačší sa jej biologická hod
nota. Na tento jav prišli pracovníci vedeckého ústavu Akadémie 
vied ZSSR v Alma-Ate a "laserovú" vodu použili na zavlažovanie 
zeleniny, čím zvačšili úrodu asi o 150 ~ . Na získanie ''laeero
vej" vody skonštruovali biofyzici kozašskej univerzity osobit
né zariadenie s ve1mi lacnou prevádzkou. Náklady na ožiarenie 
1 m3 vody nedosahujú ani celú kopejku . Voda ožiarená laserový
mi lúčmi udrží .si biologickú aktivitu až nieko1ko mesiacov. P~ 
d1a správy z odbornej sovietskej tlače ožiarenú riečnu vodu moi 
no používat aj na balneologické účely. 

/Technické noviny 8/76/ 
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Provc:>z čistírny s tepelně 

poddimensovaným vyhníváním 

RNDr J .Grúz, Severomor.vodovody a kanalizace, závod Olomouc 

Stále více čistíren se dostává do situace, že Jeden nebo 
více jejich článkd je přetěžován. Technologové takových zaříze
ní jsou potom - než dojde k definitivnímu řešení - stavěni před 
nutnost provozovat eov optiméln:ím zpdsobem, tj. tak, aby odstra
něné znečištění bylo co nejvyšší a zpdsob provozu byl přitom 
ještě ekonomický a bezpečný. Je-li poddimenzovaným článk em ae 
race, lze či stírnu výhodně provozovat při teoreticky vypočtené 
zásobě kalu v aktivační nádrži a .prdtoku přes tuto nádrž /Vod
ní hosp.,str.131,r.1976/. 

U mezofilního či termofilního vyhnívání se vlivem nízké ka
pacity kotelny, vlivem kolísavého množství primárního kalu ;v 
zimním období/, vlivem velkých tepelných ztrát či z j .in,ých dd
vodd stává, že nelze udržet požadovanou konstantní teplotu vy
hnívací komory v prdběhu celého roku, Tím se stává, že vyhní
vací proces nabývá částečně periodický charakter s pravidelně 
se během roku měnícími parametry. Je účelné tyto zévislostidob
ře znát, aby bylo možné na ně včas reagovat, případně jim před
cházet. Náš článek vás chce informovat o několikaletých zkuše
nostech s mezofilním tepelně pcddimenzovaným vyhníváním na eov 
Olomouc . 

Pokusná část: 
Anaerobní stabilizace na COV Olomouc sestává z vyhnívací 

komory I. a II. stupně /VK I, VK II/, na VI< II je nasazený pl,y
nojem. Každá z komor má obsah 5000 m3. Surový kal /300 m~d/ ob
sahuje 4- 6 ~ sušiny a je přiváděn do plynem míchané a vyhříva
né 'IK I. VK II s louží jak c skladovací nádrž. 
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Sledování bylo započato likvidací kalového stropu ;r.1CJ73/ 
na VK I a trvalo 3 roky . Mimo teplotu VK I /T/ byly s ledovány 
~ sušiny u kalové vody /k.v . ; r esp . vyhnilého kalu /v.k . / vy
poušt ěného z VK II , organické látky ; v sušině/ ve VK I /O .1. VK 
I/, mastné kyseliny ve VKI /m .k. ; , redukce organických l átek ve 
VK I / r/ A organické látky ve vyhnilém kalu / o.l.v.k . / . Dopouš
tění surového kalu a vypouš t ění vyhnilého kalu se dělo co nej
pravid elně ji, aby tyto faktory ze sledován í vypadly . Za stej 
ným účelem byl počítán podíl /P/ sušin vyhnilého kalu a kalové 
vody a sled ovÁn .iako samostatná veli čina . 

Dyle zjištěnc, že se proces r ozpadá na dvě čó sti, a to na 
a/ periodickou závislost sledovaných veličin na teplotě VK I v 

pr \iběhu roku 
b/ neperiodickou závislost ročních prillněr\i sledovaných veli čin 

/ jejich ročních prillněr\i/ na době , uplynulé od likvidace ka
lového stropu na VK I . 

Výsledky: 
a / Závislost veličin na teplotě VK I 

Aby bylo možno vynést objektivní závislost daných ve
li čin na teplotě VK I během roku, qylo třeba alespoň částečně 
vyloučit náhodné vlivy, jako netypické meteorologické podmínky, 
poruchy kotelny a pod. Z toho d\ivodu bylo k sestavení výsledných 
tabulek použito prillněr\i za tříleté období / 1974- 6/. Průměry by
ly vypočteny vždy pro daný měsíc ze vš ech tří let / tabulka I / . 

Zatímco pr\iběh teploty VKI během roku bývá symetrický s 
maximem v 7. a 8 . měsíci, ostatní hodnoty prodělávají rok od 
roku periodické změny. Jak je z tabulky I vidět, dochází prav~ 
delně v květnu a říjnu k zhoršení parametr\] vyhnívání , zatímco 
optimum je v srpnu a září. Krajně d\iležité pro provoz COV jsou 
přitom hodnoty sušiny kalové vody, která se vrací do procesu 
čištění , a sušina vyhnilého kalu . Hustota kalové vo~y procház í 
v období 12 měsíc\i dvěma maximy. První maxiruwn ;květen/ j e př~ 
tom daleko rozvleklejší a výraznějš í. Tak např . v květnu , tře
tí rok po likvidaci kalového stropu byla k . v. 1,36 ~ . Podobný 
pr~běh /v obráceném smyslu/ platí pro vyhnilý kol i ostatní ve-
li č iny . Dllvodem vzniku obou t echnologicky nepříznivých období 
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je teplotní změna VKI, mající za následek změnu ve složení a 
aktivitě mikroorganismů kalu. Fyziologická aktivita metanových 
baktérií s poklesem teplot výrazně klesá. U mnohem důležitějš~ 
ho prvního obďobí však hraje prim okolnost, že přes zimu utvo
řený kalový strop se počíná "tavit" a rozkládat. Organické lát
ky v něm skladované /prof Sawyer,1957/ se dostávají do kapalné 
fáze a enormě zatěžuj í biomasu VKI. Aktivita metano'lých b&kté
rií roste podstatně pomaleji, než aktivita baktérií prvé fáze 
vyhnívání; proto se rovnováha obou fází vyhnívání ustavuje po
malu. Výsledkem v tomto přechodném období je - při stejném za
těžování vyhnívací nádrže surovým kalem - podstatně zhoršená 
kvalita kalové vody a ostatních parametr~. Destrukce plovoucí 
vrstvy pokračuje asi do května, kdy strop je zéásti rozpušt ěna 

teplotní křivka je za 1nflexním bodem. 

b/ Závislost veličin na čase od likvidace kalového stropu 
Již z tabulky I lze vysledovat, že hodnoty jednotlivých 

veličin se mění "nevratně" a postupně se s časem zhoršují. Nej
lépe je to vidět např. u v.k., či o.l.VKI, kdy hodnoty na za
čátku a na konci roku se od sebe značně liší, přestože teplota 
VXI v prosinci a lednu je téměř shodná. Takováto změna v prů
běhu jednoho roku je nejmarkantnější po dobu p~vých dvanácti mě
síců po likvidaci kalového stropu. V prvním roce po čištění VK 
I např. klesla sušina v.k. z 14,3 na 7,7 ~. Změny mezi ročními 
průměry veličin v 2. a 3. roce již nejsou tak výrazné /tabulka 

II/. 

Tabulka II - Závislost sledovaných veličin na čase od likvida-
ce kalového stropu 

o.l. o.l. v.k. 
k.v.,i v.k.,% p r,i m.k.,mVal; l VKI ~ i 

l.rok, 0 0,33 9,7 34 44,8 37 , 6 35 , 9 
2 .rok, 0 0,59 6,6 13,l 42 , 3 1, 6 47 ,l 38 ,1 
3 .rok, 0 0,58 5,8 14,1 38 2, 8 50,l 42,3 
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Výrazně j š í změ n,y mez i průměry hodnot v 2. a 3. roce nastá
va jí hlavně v obou výše uvedených nepříznivých obdobích . Tabu~ 

ka III udává průměry hodnot za duben a květen v jednotlivých le
t ech . 
Tabulka I II - Průměry veli éin zn duben a kveten 

roků 

k . v •• ~ v.k . , 'it p r,'.t m. k . , mVal 1 1 

l.rok 0,17 S,7 51, 9 44 , 4 
2.rck 0 , 80 5 , 5 6 , 9 43 , 4 1,9 
) .rok 1,17 4, 9 4,4 43 1 , 8 

jednotlivých 

o. l . o.l.v. k . 
VKI ~ ~ 

34 , 7 35 ,l 

47' 6 39 , 6 
47, 8 42, 8 

O hodnotě m. k . přitom lze říci, že příliš nepodléhá pra 
videlné změně , Obsah mastných ky selin ve VK I sice rok od reku 
roste, přitom však docház í k četným výkyvům od průměrné hodno

ty. Zvláště v třetím roc e funkce, kdy IO m. k . byl 2, 8 mVal;l, tzy

ly zaznamenány celoměs í č ní hodnoty wnch em v~šš í ; 11,5 mVal / l v 

srpnu 1976/ což za současného snížení pH indikuje v tomto a ná
sledujícím období zvýšenou náchylnos t VKI k přechodu na kyselé 
fermentace. Nárůst aktivity metanový ch baktérií potom nestač í 

vytvořit rovnovážný stav mezi oběma fázemi vyhnívání. Důvodem 
je o~ět pře devš ím přetrvávající a dále r os toucí kalový strop. 

Závěrem lze říci: v období jarního vzrůstu teplct, kdy te~ 
lota VK I přechází hr anici 26-28°c, dochází k cca dvoum~sí č nímu 
období zhorš ení parametrů vyhnívacího procesu . v t ét o době by 
mělo být omezeno vypouš t ění ka l ové vody a vyhnilého kalu, ne 
boť tyto jsou mimořádn~ nekvali tní. Vypoustění lze obnovit,j 9k
mile poměr suš in vy hnilého kalu s kalcvé vody přes t oup í hodno 
tu l C. Pon ěkud podobná s ituace nes tává při prvním prudkém po
klesu t eplot / cca říjen/ . ,.í i mc uvedená kritická obdob í je t ře 
ba vypustit dosta t eéná množství kalové vody a vyhnilého kalu, 

které jsou - zvlášt ě v srpnu a září - kvalitní u nezpůsobují zá
vady v čistícím pr ocesu ani při odvodňování . 

Ce lkcvé řeš en í t akcvé t o si tuace na élstírnách nelze ovš em 
spatfova t v r espcktcv:fo í zv l áš tnos tí ;;odd i mensov an.ych soué3s tí, 
a l e v r ekons trukci procesu . 1 uvedenérr. pfí ped ě jde spec iálně o 
zajLH ění rovncr.i•ě rnéhc vyh :'- ív ;', ní r.n crže v ;or u t.~ lJu roku resp . c 
d::i l :; í zint 0nzívn <! ní ;1rorr. íc h··.v ór.í C'bs::ihu n„cl r ,:,,; . 
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I zásobování vodou I 
Vodohospodářská provozní problemat ika 

v Severočeském kraji 

ing . V.Kynčl, KV CVTS Severočeského kraje 

Usneseni XV . sjezdu KSC ukládá zabezpečit bezporuchové zá

sobováni vodou v Severočeském kraji. Současný stav v zásobová

ni vodou je relativně co do ukazateló dobrý . V Severočeském 

kraji je 80 i obyvatel připojeno na vodovodní systém a 66 ~ 

na kanalizační sít. V oblastech, kde je vysoké procento zásobo

vaných obyvatel , vzniká mimořádný problém u stáři základních 

prostředkó . V celé pohraniční oblasti byla převážná čáat vodo

vodó a kanalizaci budována na počátku tohoto století , takže mó

žeme konstat ovat , že cca 49 ~ síti je již na prahu své život

nosti. z toho vyplývá poměrně vysoké procento ztrátovosti vody 

/ 25 - 30 u. 
Kanalizační sítě , budované na počátku tohoto století,jsou 

z vě tší části z betonových trub a často jsou již rozpadlé.K to

mu přistupuje nebývalý rozsah komplexní bytové výstavby. Plán 

investiční výstavby na léta 1976 - 1980 uvažuje především se za

jištěním podmiňujících investic pro tuto bytovou výstavbu. Pod

miňující investice zabezpečují především zdroje vody a přívod

né systémy i odkanalizováni . V plánu 6 . PLP není počítáno se za

hájením výstavby nových č istíren. Kromě t oho docház í v oblasti, 

kde je budována palivo- energetická základna, k celé řad ě vyvo

laných investic, které vá žným zpósobem zasahují do systému pro

vozu. Stavební organizace, umí st ěné v tomto kraj i, především 

Vodní stavby a Vodohospodářské s tavby, prová děj í kromě prac í 

na podmiňující bytové výstavbě i řadu prací pro jiné prómy slo

vé pod niky / ener getiku apod . ; . 
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Vzhledem k tomu, že nejsou investi ční prostředky na re

konstrukce zařízení, provádějí jednotlivé odštěpné závody opra

vy zařízení dle možností svých kapacit. Zabezpečit rekonstruk

ce i opravy u dodavatelských organizací je vzhledem k velkému 

množství prioritních staveb nemožné. Zřizování větších staveb

ních složek u jednotlivých odštěp. závodó SVAK není z kapacit

ních dóvodó reálné. Jednou z hlavních překážek je i to, že pla

ty montéró a specialistó u dodavatelských organizací jsou dale

ko vyšší, než mohou zabezpečit vodohospodářské organizace. Z 

přípravných prací je zřejmé, že ani RPMS tuto situaci neřeší . 

Druhým problémem je zabezpečení dostatečného množství vo

dy v potřebné kvalitě. Převážná část zdrojó vody v podhorských 

oblastech je jímána mělkými zářezy nebo zachycována v přehrad

ních nádržích jako povrchová voda . Vzhledem k nízké solnosti a 

mineralizaci těchto vod dochází v síti ke korozi a tím ke zhor

šení kvality vody. V západní čá sti kraje se kromě toho zhoršu

je kvalita zdrojó vody vlivem mimořádně vysokého spadu z elek

tráren a chemických zařízení. V řad ~ připadó se překračuje nor

ma v dusičnanech; závažný problém móže přinést i výskyt těžkých 

kovó. Nejhorší situace nastává po rychlém roztání měhových vrs

teT, kdy dochází ke splachóm do nádrži nebo drobných zdrojó.Na

proti tomu v části kraje, zásobované ze zdroje české křídy, do

chází ke korozivní inkrustaci v trubních sítích, jejíž účinky 

jsou stejně zhoubné jako u vod s nízkou mineralizaci . Dosavad

ní výsledky v ochraně trubního materiálu a instalaci jsou ne

uspokojivé. Těmto otázkám by měla být ze strany výzkumných ú

stavó věnována mimořádná pozornost. 

V období poválečného budováni vodního hospodářství byla v 

Severočeském kraji vybudována řada významných děl, z nichž je 

možno uvést především skupinový vodovod Fláje, skupinový vodo

vod Chomutov-Jirkov-Kadaň , úpravnu vody Vaňov, úpravnu vody Piš

{any , zdroje vody Dolánky, úpravnu vody Souš a v tomto roce tzyl 

do provozu uveden i oblastní vodovod Přísečnice. V řad~ měst a 

obcí jsou vybudovány čistírny odpadních vod. Propojením všech 

systémó se vytváří několik mimořádně velkých systémó zásobová

ni vodou . Rizeni t ě chto velkých systémó a obrovský náróst zá-
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klad ních pr o středků nese s sebou velk_ou nóročnos t na t echnické 

ří zení provozu . Vš echny od š t ěpné záv ody dosud ne jsou dostat e č 

ně vybaveny techni ckými kádry. V posledním cbdcbí docház í k 

odchodům části stáva jíc í ch kádrů do jiných obl astí r epubliky . 

Odchody jsou zdůvodňovány zhoršu jícím se ži vo tním pros t t edím. 

Tent o problém by bylo možno řeš it finančn ím zvyhodněním t ech

nických profesí, vh odncu formou zařa:oen í apod. 

Dalším okruhem prcblé mů, které jsou patrně spole č né i pro 

jiné kraje , ale zvláš{ výrazně vys t upují do popřed í v Sever o

českém kraj~ jsou ptedevš ím tyto: 
a / v souvislosti s rozsáhlou bytcvcu výstavbou dochází k per

manentnímu přejímání základních prost ředk ů, budovaných na 

jednotlivých sídlištích, do provozu . Na provozování však ne

dostává podnik víc e prac . sil . Dosavadní praxe v přejímání 
sídliš tních sítí je t aková , že OVHS přejímají zařízení do 

své správy již v·e stádiu, kdy nejsou ještě provedeny terén

ní úpravy . utnost ptevzetí zákl adního prostředku do provo

zu je vynucena tím, že jednctlivé by t y jsou již obsazovány. 
Pi'i terénních úpravách jsou velmi často demolovány vrchní 

části kanalizačních šache t, je zanášena kanalizace, dochází 

k ucpávání silničních vpustí. Tyto závady ~působují provoz 

ní potíže a nespokcjenost obyvatel. St avební organizace po
stihnout ptitom nelze dle sankcí, uvedených ve vl. nat. č . 

26í75 Sb . Technická řešení odstranění těch t o závad , uplatně

ná vodohospodáři, nejsou vždy úspěšná . Inženýrské or ganiza

ce a dodava t e lské podniky odmítají tat o opatřen í r ealizova t 

a vzhlecem k tomu , že neexis tuje žádný právní p ředpis , nelze 

je k tomu nijak ccnutit . V tomto směru by OVIIS potřebovaly 

oporu v právní~ p ředpisu nebo vyh láš ce; 

b/ bezporuchovost pr cvozu vyžaduje ury chlené provád ění havarij

ních oprav na zařízer. -Lch . Ex istence podzemní ch zař'ízení 1 z e

jrnPna dálkové a spojcvé ka be ly; však znemozňuje rychlé pro

vádění t ěchtc oprav. Dle současně platných předpisů je tře

ba zajistit souhlas majitelů ostatních podzemní ch zaHzení k 
prováděn í výkop ových pr ací . V případ ě havarijních oprav ne 

ní cožno z časový ch d ůvodů tuto vyjádření sehnat a někdy do-
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chází k narušení těchto zatízení. Vodohospodátské podniky se 

tak vystavují nebezpe čí pokut, nehledě na ohrožení bezpeč

nosti práce. Celou situaci by řeš ila napt. možnost evidence 

podzemních zstízení všeho druhu u ptíslušného národníh~ vý

boru. Je běžnou praxí, že správci komunikací při povrchových 

úpravách vozovek zakrývají poklopy kanálů a tím znemožňují 

manipulaci s armaturami. Správci komunika~í odmítají zajiš
{ovat vyzvedávání zatízení do nové nivelety.Aby umožnil pro

voz, musí OZ SVAK v nutných případech vlastními silami roz

kopávat upravený povrch vozovky. Tyto zásahy ohrožují bez

pečnost silničního provozu a vyv olávají kritiku veřejnosti. 
Problematické je i obnoveni bezvadného povrchu komunikace 

po výkopech, které OZ SVAK provádí. Tyto práce snad bude pro

vádět odborná organizace, která již v každém okrese existu

je; 

c/ v úvodu bylo tečeno, že jednou z příčin vysoké ztrát ovosti 

vody je státí vodovodní sítě. Dalšími příčinami je nedosta

tečné vybavení regulačních a mě řících zatízení ptímo na vo
dojemech. Stávající vodojemy mají povětšinou osazen jako re

gulační orgán šoupě, což nelze považovat za vyhcvující.Vsou

časné době jsou vyvinuty n.p. Sigma regulační ventily s li

neární charakteristikou. Tyto ventily, pokud je má výrobce 

ve výrobním programu, vyrábí pro nevodárenská zařízení. Je 

absolutní nedostatek měřících zařízení typu Fluxo a vodomě

rů všech velikostí. Toto znemcžňuje mimo jiné regulaci ptí

toků vody na vodojemech a informaci o odběrech vody do sí
tě. V důsledku obou výše uvedených příčin dochází ke ztrá

tám vody přepadem na vodojemech nebo k vyprázdnění vodojemů. 

Vodojem za této situace nemá funkci vyrovnávací, ale je pou

ze přerušovací nádrží na trase vodovodní sítě. S tím souvi

sí i vývoj dispečinků, které ke svému provozu potřebují do
statečně spolehlivou regulační a mětící techniku. Dá se ří

ci, že vývoj v oblasti regulace a mětení neodpovídá úrovn~ 

běžně dosahované v jiných oblastech národního hospodářství; 

- 301 -



d/ v souvislosti s požadavkem bezporuchového prcvozu je zapo

třebí řešit některé další záležitosti, které bezporuchový iro

voz zabezpečují. Z hlediska potřeby nutného času na opravy 

přívodQých řadů je nutné akumulační prostory dimenzovat na 

•24 hodinovou zásobu. Větší města i významnější obce je nut 
no zásobovat ze dvou stran nebo zásobní řady zdvojovat . Vá~ 

ným problémem je zabezpečování dostatku vody pro různé typy 

výkrmen dobytka. Rovněž je třeba zvážit účelnost vyhlašová
ní regulačních stupňů odběrů elektrické energie prc čerpací 

stanice pitné vody. V posledním období máme problémy s ne 

dostatkem čerpací techniky všeho druhu, zejména pak ponor

Qých čerpadel . I když máme určitou rezervu t ě chto čerpadel , 

nelze za současné situace zabezpečit bezporuchové zásobcvá

ni vodou . Servisní služba Sigmy Hranice cpravuJe Cerpaaia v 

příliš dlouhých dodacích lhůtách, takže se vyskytují období, 

kdy nemáme rezervní čerpadlo. Situaci by bylo možno řešit vy

budováním servisních opraven Sigmy Hranice , umístěných v ka~ 

dém kraji; 

e/ spokojenost občanů mnohdy úzce souvisí i s takovými problé 

my, jako je budování, údržba a opravy vodovodních a kanali

zační ch přípojek. Pro zřizování, investorství a financování 

vodovodních a kanalizačních přípojek jsou dosud v platnosti 

směrnice č . 129/1957 Úl. Dle těchto swěrrdc je verejnou cás

tí vodovodní přípojky úsek přípojky od vodovodního řadu až 

po hranici nemovitosti /dtto u kanalizačních přípojek/. U 

vodovodních pi'ípojek napojených na vodovody, které neleží na 
veřejQých prostranstvích, je veřejnou částí přípojky usek ~ 

vzdálenosti 5 m od hlavních řadů . Dochází tedy k absurditě, 

že veřejná část např. končí v případě uložení vodovodu v ze
leném pásu uprostřed vozovky . Rovněž není jasná hranice ne

movitosti u sídlištních rozvodů. Všechny pozdější výklady 
určovaly, aby vodohospodářský orgán stanovil tuto hranici 

již ve stádiu předprojektové a projektové přípravy . Rovněž 

není vyřeš ena otázka příspěvku vlastníka nemovitosti na zř~ 

zení přípojek . Domníváme se , že by bylo nutno tento stav ř~ 

šit novelizovanou vyhláškou , projednanou i na úrovni národ-
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ních výborů. Současný stav a různorodá praxe jsou příčinou 

různorodého výkladu, což je předmětem častých stížností a 
sporů1 

f/ kromě měst a obcí, zásobovaných ze skupinového vodovodu, exi

stuje celá řada obcí, zásobovaných z vlastních zdrojů.Vlast

ní zdroje jsou bua zářezy nebo vrtané studně. v řadě přípa
dů, kde není vodovod, je zásobování vodou realizováno z ve

řejných nebo vlastních studní. Voda v těchto zdrojích je 

však vesměs závadná, takže jediným řešením je vybudování v~ 

řejného vodovodu. Zkušenosti ukazují, že u vrtaných studní 

se jejich vydatnost postupně snižuje pod úroveň, stanovenou 

čerpacím pokusem. Při návrhu zásobované oblasti by bylo tře

ba s touto skutečností počítat. Desinfekce drobQých zdro.i•' 
se provádí chlornanem sodným. Současný způsob dávkovaní 

chlornanu je nevyhovující, dávkuje se převážně kapacími láh

vemi dle patentu s. Michka. Problémy jsou zejména s předáv
kováním nebo nedodávkováním chlornanu . Ve výzkumné praxi by 

bylo potřeba dořešit jednodušší způsob zabezpečování drob
Qých zdrojů. 

Zaj ištění hygienické ochrany vodních zdrojů má v severočes

kém kraji nestejnou úroveň •. V minulých letech byla hlavní 

pozornost vodohospodářů upřena na odstranění nebezpečí ohro

žení kvality vody v bezprostředním okolí zdroje . v současné 
době však již zajištění I. ochranných pásem · k zabezpečení 
zdrojů nestačí. Neustálé zvyšování dávek animálních a zvláš

t ě vysoce účinných strojených hnojiv, aplikace resistentních 

postřikových látek, pesticidů a biocidů, rozmisťování skla

dů těchto látek, polních hnojišť, siláží a akumulace obrov
ských kvant výkalů z velkovýkrmen prasat a z velkokapacit

ních stájí hovězího dobytka v době vegetace představují stá

lé nebezpečí. Je proto bezpodmínečně nutné tyto problémy ře
šit v koordinaci s resortem minis terstva zemědělství jinak 
se v blízké budoucnosti dostaneme do svízelné situac:· • 

g/ zvláštním problémem je nedostatek základního sortimentu vo-

dovodního materiálu. Absolutní nedostatek hydrantů znemož-

- 303 -



ňuje provád ět výmě ny vadných hydrantó. V důsledku toho ne
lze ve vět š ině případó zajistit požární zabezpečenost . Rov 
něž se projevují velké potíže v zabezpečování t varovek a 
trub atypických prof iló /~ 125 , 175, 225, 27 5, 325 / , které 
vodohospod á řské organizac e pot řebují pro bě žný provoz ; 

h / jak již bylo v úvod u ře č eno, dochází postupně k rozpadu pře

stárlé kana liza č ní sít ě , budované v začátcích tohoto stole 
tí z prostých bet onových trub, což s sebou přináš í ucpávání 
t ěchto zař ízení. Kanali začn í sítě jsou přit om uloženy mnoh
dy ve velký ch hl oubkách a způsob opr avy je z tížen tím, že 
současná bagrovací t echnika neumožňuje hloubení r ýhy pro o
pravu . Tento pr obl ém bude v blízké budoucnosti mimořádně ob
t í žný . Je třeba si uvědomit, že opr avu kanalizační sít ě ne
lze provést odstavením z provozu. 
Na ús eku kana li zační c h čist íren j e pot řeba se za býva t s po
l ehli vostí s t roj ního zaříz ení t ěchto čist íren . Při zkuš eb-
ním pr ovozu dochází často k r ealizaci zlepšova cích 
úprav strc j ního zařízení. V těcht o případec h by cy lo 
né řešit s výrobci těchto zařízení způsob uplatnění 

zlepšovac í ch návrhů přímo ve výrobě ; 

návrhů 

správ
těchto 

i/ v scuvislosti s bezporuchovým zásobováním vodou jsou OZ ':NMC 

nuceny vyvíjet c elou řadu zařízení na podkladě zlepšovací ch 
návrhů, podávaných u vlastní organizace. Cesto však docház í 
k t omu, že u sousedních or ganizací jsou podávány .zl epšovací 
návrhy stejného charakteru , takže technický rozvoj není vh od
ně usměrňován . Celá řade zlepšovacích návrhů není r ealizová
na vzhledem k nedostatečné kapacitě vlastních dílen. Bylo by 
proto vhodné vybudovat v rámci prováděné in t egrace dílny pr o 
realizaci zlepšovacích návrhů a zdokonali t evidenci těchto 

návr'.lů. 

••• 
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souborné informace 

CELOSTÁTNÍ SEMINÁA INFORMAČNÍCH PRACOVNÍKfi 

VE VODNÍM HOSPOllÁASTV Í 

Odvětvové informační středisk o při Výzkucném ústavu vodn~ 
ho hospodářstv í v Bratislavě uspořádalo ve dnech 3 . - 5. květ
na 1977 v hotelu Vlčina ve Frenštátě po~ Radhoštěm 2. ce lostát
n í seminář inf ormačních pracovníků ve vodním hospodářství. 

Účastníci semináře byli seznámeni se současným stavem a 
perspektivami prací na projektu automati zovaného informačního 

systému vědeckotechnických informací ve vodním hcepcrlářství / AIS 
VODOI NFORM/, s koncepcí faktografického podsystému AIS Vodoin
form a budováním automatizovaného systému řízení /Asn; ve vod
ním hospodářství. 

Na základě usnesení 1. celostá tního semináře informačních 
pracovníků v Pezinoku byla část 2. seminá ře v ěnována odb ornému 
školení v jedné z oblastí vodního hospodářství· - hydrologii. Ú

častníkům semináře byly předneseny vš eobecné informace o hydro
logii a úkolech hydrologického výzkumu a o zpracování hydrome
teorologických dat pro systém faktografických informací v hyd
rologii. Rovně ž byla věnována pozornost inovačnímu procesu v 
rozvoji vodního hospodářství a požadavkům na VTEI. Vzhledem k 
tomu, že čs. informační systém je ve stavu výstavby, se před

nášky zaměřovaly na aktuální problémy budování základních in
formačních středisek j akožto ne zbytného článku pro dobud ování 
celostátní informační soustavy a ne i deový pro j ekt dokumentogra
fického podsystému čs. AIS Vod oi nform. Nár oky na odbornou kva
lifikaci informačních pr acovníkó se ne us tá le zvy šuj í a JX'Oto ne
malá pozornost byla v ěnována i možnostem mimoškolního vzdělává

ní informačníc h pracovníkó. 
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Všichni účastníci se v závěru tohoto školení shodli na tom, 

že školení mělo dobrou úroveň a že bude třeba pokračovat v or
ganizování podobných seminářů v souladu s budováním celostát
ního a mezinárodního informačního systému. aylo by pro budouc

nost účelné, aby se takovýchto seminá~ ~účastňovali nejen pra
covníc i, kteří ve svých organizacích zajišťují informační čin

nost, ale i pracovníci, kteří o této činnosti rozhodují.Je tře
ba zajistit vzájemnou spolupráci pracovníků všech informačních 

systémů /VTEI, Asn, SEI , PI/ a dobudovat celostátní informační 

sít vytvořením dobře pracujících základních informačních stře

disek. V této etan~ musí sehrát důležitou úlohu obě národní 

MLVH a MVT. V duchu májového pléna KSC, vládního usnesení č.174 

a směrnice Ff.ITIR č. 2 je nutné řešit platové zařazení prac ov
níků VTEI včetně doplnění resortní nomenklatury. Účastníci žá 
dají obě národní MVT o organizování krátkodobých specializova

ných kursů pro informační pracovníky čs. soustavy. Rovněž bylo 
konstatováno, že se nevyužívá dostatečně časopisů VTEI a Vodo
hospodársky spravodajca pro zveřejňování aktuálních informací 
z oblasti vodního hospodářství. 

ODIS při VÓVH Bratislava vydá sborník přednášek ~ tohoto 
semináře, který si všichni zájemci budou moci objednat. 

PADESÁTINY ING. M. 8 O H Á l': E 

V áruné polovině tohoto rc•ku se naplní 50 let věku a 25 

let tvdrčí práce ve vodním hospodářství ing.M.Boháče, ředitele 

Výzkumného ústavu vodohospodářského v Praze. Celá jeho politie
ká, odborná a řídící činnost je přímo spojena s r ozvojem vod
ního hospodářství v podmínkách socialistické společnosti. Ing. 

Bohóč je jedním z t ěch předních vodoh ospodářských praccvníků , 

kteří se na jeho rozvoji obětavě podíleli. 
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Po ukončení studií na stavební fakultě OVUT v Praze v ro
ce 1951 pokračoval jako asistent v práci na vysoké škole do ro
ku 1954 , kdy přešel na neditelství vodních děl. Zde byl pově

řen vedením technického dozoru na výstavbě vodního díla Orlík. 

Jeho pracovní zásluhy byly v roce 1958 oceněny resortním vyzna
menáním a při uvedení vodního díla do provozu v roce 1961 Udě

lením státního vyznamenání "Za vynikající práci"• Po dokončeni 
hlavních prací na v.d. Orlík byl v souvislosti s novým začle

něním ústředního vodohospodářského orgánu do ministerstva země
dělství, lesního a vodního hospodářství povolán do práce v re

sortu a zde pověřen vedením odboru výstavby vodního hospodář

ství . Již po krátkém působení v této funkci byl jmenován čle

nem kolegia ministra a při onemocnění náměstka ministrai;ro vod
ní hospodái'ství pověřen jeho zastupováním. V roce 1963 qyl jme
nován do funkce náměstka ministra a · tuto činnost s krátkým pře

rušením vykonával až do roku 1975, kdy byl pověřen řízením Vý
zkumného ústavu vodohospodářského v Praze. 

Složitost a náročnost rozvoje vodního hospodářství v před
chozích letech si zejména u řídících pracovníků, mezi něž ing. 
Boháč vždy patřil, vy žadovaly vysokou politickou a odbornou ú
roveň i široký národohospodářský přehled. Lze jistě bez nadsá~ 
ky říci , že tyto schopnosti ing. Boháč svou prací prokázal a že 

pod jeho dlouholetým vedením plnilo vodní hospodářství své dů
ležité s polečenské poslání. Bylo by jistě možné dokázat na řa
d ě konkrétních případů oprávněnost tohoto hodnocení, domníváme 
se však , že souhrnné pozitivní výsledky, které si široká vodo

hospodářská veřejnost jistě uvědomuje, jsou tím nejlepším důka
zem. 

V současné době, kdy ing.M.Boháč řídí Výzkumný ústav vo
dohospodářský , zahrnující do své působnosti i vlastní vodohos
podářský rozvoJ, je zvlášť významná jeho snaha o využití před
chozích dlouholetých zkušeností ve prospěch dalšího rozvoje vod
ního hospodářství. 

Redakční rada VTEI i všichni pracovníci ve vodním hospo
dářstv í přejí ing.M. Doháč ovi hodně zdraví a sily do 00.lších let 
s hodně úspěchů v jeho tvůrčí práci. 

ing.F.Krýcha, VÓV Praha 
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R O Č N Í K 19 

Vydává Výzkumný ústav vodohospodářský v Praze z pověřeni mi

nisterstva lesního a vodního hospodářství ČSR. 

Určeno pracovnikdm rozvoje vodního hospodátstvi, národních 
výbord, vodohospodátských podnikd, závodním vodohospodátdm, 

zlepěovateldm a novátord~. 

Dohlédací poěta Praha 07, snížený poětovni poplatek povolen 
Aeditelstvim poět Praha, j.zn. P/1-6561/73 ze dne 9. listo

padu 1973. 
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